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S posvetovanja novih občinskih odborov SZDL

PREDVSEM VSEBINA DELA
PRETEKLO SOBOTO JE BILO V M. SOBOTI POSVETOVANJE NOVOIZVOLJENIH OBČINSKIH ODBOROV SZDL. DOPOLDAN

SKO SKUPNO SEJO JE VODIL PREDSEDNIK OO SZDL TOV. M. LEDINEK. O USPEHIH IN POMANJKLJIVOSTIH DRUŽBENEGA UP 
RAVLJANJA V POMURJU PA JE ZELO IZČRPNO POROČALA PREDSEDNICA KOMISIJE ZA DRUŽBENO UPRAVLJANJE PRI 
OKRAJNEM ODBORU SZDL TOV. SIDA PODLESKOVA. V POPOLDANSKEM DELU POSVETOVANJA SO RAZPRAVLJALI LOČENO PO 
KOMISIJAH: KOMISIJA ZA LJUDSKE ODBORE, DRUŽBENO UPRAVLJANJE IN KOMISIJA ZA POTROŠNIŠKE SVETE.

Ena izmed osnovnih ugotovitev 
analize dela organov samouprav
ljan ja  je  ta. da so se doslej najbolj 
uveljavili delavski sveti in upravni 
odbori pri večjih podjetjih, kot je 
n. pr. Nafta, Tova rna perila Mura, 
Tovarna mesnih izdelkov M. So
bota, Slatinska podjetje Radenci, 
Zadružno gospodarstvo Jeruzalem 
itd. Prav tako so se uveljavili tudi 
organi družbenega sam oupravlja
nja bolj v večjih občinah — L juto
mer, Radgona, m anj pa v Petrovcih 
in na Cankovi.

Seje delavskih svetov še vedno 
niso dovolj pravilno pripravljene. 
Dogaja se, da delavski sveti raz
pravljajo o podrobnosti v proizvod

nji, k ar je  pravzaprav naloga 
upravnih odborov. Člani delavskih 
svetov in upravnih odborov niso tu 
di do podrobnosti seznanjeni z vse
mi tekočimi problemi v podjetju, 
kar oteškoča realno sklepanje o po
sameznih proizvodnih problemih. 
Na drugi strani pa so razpravljali 
o uvajanju  novih proizvodov ne sa
mo delavski sveti in upravni odbo
ri, temveč celotni kolektivi. (Pano
nija  M. Sobota, Konfekcija L juto
mer). Taka metoda dela se je  po
kazala kot zelo uspešna, saj so pri 
Konfekciji poleg nekaterih  novih 
izdelkov povečali na ta način tudi 
delovno storilnost za 15%.

Krajevni odbori se uveljavljajo
V nekaterih občinah so se k ra

jevni odbori že znašli in pričeli 
krepko delati. Čeprav so doslej raz
polagali z majhnimi sredstvi, so ta 
v večini primerov zelo dobro izko
ristili. Z navažanjem gramoza na

ceste so krajevni odbori v radgon
ski občini prihranili občini čez 
dva milijona dinarjev proračunskih 
sredstev. Pri gradnji vodovoda na 
Murščaku so opravili nad 4000 pro
stovoljnih ur, v Črenšovcih pa so 
zasadili okrog 5000 sadik topolov, 
V svojem poročilu je  tov. Sida Pod
leskova analizirala tudi zbore vo
livcev. delo šolskih odborov, druž
benih organov v zdravstveni službi 
in socialnem zavarovanju, hišnih 
ter potrošniških svetov.

Samo 14,7%  žena
V organih družbenega samo

upravljanja sodeluje v Pomurju 
5828 volivcev, med njimi samo 854 
žena. Tudi starostni sestav članov 
posameznih svetov ni zadovoljiv, 
zato bodo morale pri bodočih volit
vah osnovne organizacije SZDL s 
prepričevanjem  doseči mlajšo struk 
turo občinskih ljudskih odborov ter 
kandidirati več žena.

Kakor nekateri delavski sveti in 
upravni odbori v podjetjih, tako ni
so bili doslej dovolj aktivni tudi

sveti pri občinskih ljudskih odbo
rih. Delali so dobro le, če jim je 
občinski ljudski odbor nakazal de
lo. Na delo svetov so vplivali v ne
katerih občinah upravni uslužben

ci, kar je  zmanjševalo pomen sve
tov kot organov družbenega uprav
ljanja.

Analiza dela organov delavske
ga in družbenega upravl janja v

okviru novih občin je pokazala, da 
so se posamezne oblike dela teh or
ganov že ustalile in se pokazale kot 
dobre, bolj pom anjkljiva pa je sa
ma vsebina dela, ki jo bo mogoče 
izboljšati le s 'temeljitim političnim 
delom Socialistične zveze.

Po končanem delu posameznih 
komisij so sprejeli nekatere sklepe 
in navodila za delo osnovnih in ob
činskih odborov SZDL v pogledu 
družbenega upravljanja.

Sida Podlesek — preds. komisije za družb. 
upravljanje pri OO SZDL

PROSLAVE 8. MARCA
V vseh večjih k ra jih  Pom urja so 

tudi letos zelo lepo proslavljali 
8. marec — Dan žena. V Ljutomeru 
so priredili na predvečer 8. marca 
uspelo akademijo, naslednjega dne 
pa je 'bil sprejem  najboljših žena 
pri predsedniku občine. V lju to 
merski občini so priredili manjše 
proslave tudi v Križevcih, v Verže
ju, na Cvenu, na Razkrižju v Slam
jaku in še nekaterih drugih krajih. 
Slavnostna akadem ija in sprejem 
žena je bil tudi v Murski Soboti, v 
Odrancih, v Krogu, Lendavi, pri 
Gradu, v Beltincih, na Cankovi, v 
Radgoni in drugod. Na Tišini pa so 
poleg drugega obiskali pionirji še 
svojce žrtev okupacije.DVOJE MNENJ

Z zveznim družbenim načrtom je 
določenih za zvezni sklad za napre
dek kmetijstva 1 milijardo 500 mili
jonov dinarjev. V okviru te vsote je 
izdelala zveza km etijskih in gozdar
skih zbornic program koriščenja 
predvidenih sredstev. Za kmetijstvo 
predvidevajo 875 milijonov, za sad
jarstvo 280 za zaščito rastlin 40 in 
za vzgojo kadrov 196 milijonov di
narjev. S takim  načinom porabe 
sredstev pa se ne strinjajo v Sekre
tariatu za km etijstvo in gozdarstvo 
ter v Državnem sekretariatu za f i 
nance. Tu predlagajo, da bi koristili 
letošnja sredstva samo za 1 milijar
do 97 milijonov ostanek 402,5 m ili
jona pa naj bi krili z ostankom  
sredstev iz lanskega leta.

Oba predloga sta izzvala med 
zvezo zbornic in obema sekretariato
ma spor, ki ima lahko za posledico 
kasno koriščenje teh sredstev kakor 
je bilo to lani in predlani. Da do te
ga ne bi prišlo so sklenili na zad
njem sestanku predsedstva zbornice 
naj bi poravnali obveznosti iz lan
skega in predlanskega leta z lanski
mi neizkoriščenimi sredstvi, kar pa 
seveda ne spreminja značaja prvot
nega predloga.

DVOJE
PROBLEMOV

V okrajnem skladu za pospeševa
nje kmetijstva je bilo predvidenih 
lani nič več kot 200 tisoč dinarjev 
za travništvo, toda niti ta skromna 
sredstva niso bila izkoriščena. Dej
stvo. da je bilo lani izdanih iz sred
stev tega sklada za nakup plemen
ske živine okrog 5 milijonov 742 di
narjev, kaže, da je selekcija ena iz
med važnih nalog razvoja in izbolj
šanja kmetijstva. Vendar s samo se
lekcijo ne bomo dosegli zaželenega 
uspeha. Vzporedno je treba izbolj
šati krmno bazo, ki bo zagotovila 
naši živinoreji nemoten razvoj.

Drugi problem v zvezi s korišče
njem sredstev sklada za pospeševa
nje kmetijstva je čebelarstvo. Že ne
kaj let tožijo čebelarji, da so letine 
izredno slabe predvsem kar zadeva 
ajdino pašo. Iz sklada za pospeše
vanje kmetijstva ni bilo odobrenih 
in izdanih v ta namen nobenih sred
stev. Med drugim torej tudi ta. na
videz drobna problema, na katera 
bo moral upravni odbor okrajnega 
sklada letos še prav posebej raču
nati.

Okrajni družbeni načrt 
in proračun sprejeta

Po splošnih pripravah in obšir
nih razpravah o izvajanju letošnjih 
gospodarskih nalog na okrajnem 
odboru SZDL, OLO in zbornicah so 
sprejeli odborniki okrajnega ljud
skega odbora na predvčerajšnji se
ji letošnji okrajni družbeni načrt 
in proračun.

Letošnji okrajni družbeni načrt 
predvideva še nadaljnji porast pro
izvodnje in to za 10 odstotkov. Go
spodarske investicije predvidevajo

tudi letos predvsem tam, kjer se bo 
na ta način znatno povečala proiz
vodnja predmetov široke potrošnje, 
negospodarske investicije pa v pro
svetne, zdravstvene in komunalne 
namene.

Po postavkah družbenega načrta 
za leto 1957 se bo povečal skupni 
družbeni proizvod za 1 milijardo 
349 milijonov dinarjev, na posamez
nega prebivalca okraja pa za okrog 
9 tisoč dinarjev.

Ljutomer bo dobil moderno poštno poslopje
Metropola prleške pokrajine je 

že dokaj spremenila svoje zunanje 
lice. Popotnika, ki je  po nekaj le
tih spet obiskal Ljutomer, to pri
jetno iznenadi. Vedno več je lepo 
urejenih in pobeljenih hiš, a mest

no središče je  že domala povsem 
izgubilo puščobno obličje.

Precej zaslug na tem imajo hišni 
sveti; vedno bolj se zavzemajo za 
dostojno ureditev poslopij, ki so j im 
zaupana v uprav lja jn je . Hišnih 
svetov je v okolišu 40 z več kot 
120 člani. Lani je  bilo popravljenih 
30 stanovanjskih poslopij, za kar so 
izdali čez 5 in pol milijona dinarjev. 
Letos pa so v ta namen predvideli 
čez milijon din več sredstev. Važna 
pridobitev za mesto je  tudi lani do
grajeni obrtni dom, v katerem sta 
poleg družinskih stanovalcev dobila 
svoje mesto še vajeniška šola in le
karna. Započeto delo obrtnikov je 
do kraja izpeljala Stanovanjska 
skupnost in pri tem porabila okrog

19 milijonov dinarjev kreditnih 
sredstev.

Letos nameravajo na Glavnem 
trgu zgraditi dvonadstropno poštno 
poslopje s 4 družinskimi stanova
nji. Tako bo Ljutomer dobil tudi 
avtomatično telefonsko centralo, ki 
bo mnogo prispevala k boljši pove
zavi prleških krajev z drugimi slo
venskimi pokrajinam i. V Križevcih 
p ri Ljutomeru pa bodo postavili 
enonadstropno poslopje z stano

vanjskimi prostori za učitelje in 
poslovnimi prostori za zdravstveno 
ambulanto. Poslopji bodo gradili s 
sredstvi občinskega stanovanjskega 
sklada, svoj delež pa bo prispevala 
tudi direkcija pošte.

S sredstvi, s katerimi bo letos 
razpolagala stanovanjska uprava, 
bodo sodobno preuredili poslovne 
prostore »Km etovalca« ter trgovin 
»Steklo-barve« in »Železnina«. V 

stanovanjskih blokih na Ormoški

cesti pa nameravajo dokončno na
mestiti tudi potrebne vodovodne 
naprave.

Obrtni dom v Ljutomeru

oj ti pust .  .  .
Poznate Prleka  -  

Luko  i n  M ih o  ?
Kdo se ni v zadnjih dneh 

vdal prešernemu pustnemu 
veselju? Maškarade so tudi v 
naših krajih že tradicionalne 
prireditve. Največ smeha in 
duhovitih zbadljivk so delež
ni plesalci s fantazijsko naj
bolj dognanimi maskami.

In ko si boste, dragi bralci, 
ogledali ljutomerska »asa« na 
naši sliki, boste zagotovo 
vprašali:

— Marsovca?
— Ne!
Lahko si zamislite, kako je 

takrat, ko ta velikana — sli

šita najbolje na ime »Moža — 
dva in pol« — paradirata pred 
živahno in radovedno mladež
jo ali pa plešeta sving in rum
bo na kaki maškaradi.

Luka in Miha!
Sicer ni iz trte izvito, da sta 

bila spričo posrečenih mask 
in svojih mogočnih postav de
ležna vsepovsod, kamor sta 
doslej že stopila, zvrhane me
re pozornosti. Pri mladih in 
starih. Na lanski maškaradi 
sta odnesla prvo in drugo na
grado. Prav tako letos v Gor
nji Radgoni. Tudi na Cvenu 
so jima že obesili lovorjev ve
nec okrog vratu!

Vse to mi je prišlo na uho, 
ko sta se Luka in Miha letos 
na pepelnično jutro prizibala 
malce okajena v hotel »Jeru
zalem« in izmenjala nekaj do
mačih »gučov« s prikupno na
takarico.

In ugotovil sem tudi lahko, 
da jima resnično ne manjka 
značilne prleške šegavosti.

-ko

Zbori kmetovalcev v Ljutomerski občini
Dnevni redi zadružnih občnih 

zborov so prenatrpani — so ugo
tavljali lani v ljutom erski občini. 
Večkrat se je namreč pripetilo, da 
so prav nazadnje razpravljali o 
proizvodnih načrtih in volili vodstva 
pospeševalnih odsekov, čeprav je 
oboje v vrsti najbistvenejših vpra
šanj. o katerih morajo zadružniki 
spregovoriti razsodno in temeljito. 
V vodstva pospeševalnih odsekov 
pa so zategadelj tudi prišli zadruž
niki, ki v posameznih kmetijskih 
strokah niso bili doma« ali pa se 
zanje niso posebej zanimali — pač 
predvsem zato, da mesta niso ostala 
prazna.

Letos pa razpravljajo  o strokov
nih problemih posebej na zborih 
kmetovalcev, ki so jih imeli domala 
že v vseh središčih km etijskih za
drug. Na teh zborih tem eljito raz
pravljajo o proizvodnih programih.

ki so jih pripravile zadruge s po
močjo strokovnjakov območne pro
izvajalne zveze, in volijo vodstva 
pospeševalnih odsekov.

Prednost teh zborov je predvsem 
v tem. da lahko v razpravah sode
lu jejo  vsi kmetovalci določenega 
zadružnega okoliša in dodobra spo
znajo prizadevanja svoje zadruge 
na področju kmetijstva, kar jih bo

še bolj zbližalo s kmetijskim za
družništvom. Na teh zborih lahko 
tudi tem eljiteje razpravljajo o 
proizvodnih načrtih kmetijskih za
drug in uporabljanju sredstev n ji
hovih skladov. Naposled pa bodo s 
tem pridobili tudi občni zbori saj 
bodo lahko na njih posvetili veliko 
več pozornosti finančnim in drugim 
problemom zadruge.

S. K.

NAŠA PODJETJA NA VELESEJMU 
V LEIPZIGU

Na mednarodnem velesejmu v 
Leipzigu, ki bo od 3. do 14. marca, 
razstavljajo in prodajajo tudi neka
tera naša industrijska podjetja. Na 
razstavnem prostoru okrog 350 m2 
so razstavljeni predvsem elektro 
motorji, transformatorji in stroji za 
obdelavo lesa. (Jugopres)

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 15. do 24. marca 

V drugi polovici tekočega tedna 
in v zadnjih dneh prihodnjega ted
na parkrat padavine z ohladitvijo. 
V ostalem suho oziroma lepo vreme.

NADALJNJI IZGLEDI: v nekem, 
še nedoločenem roku, ho nastopilo 
razdobje nizkih, skoraj zimskih 
temperatur in tudi snežilo bo.



INDONEZIJSKI
UPORI

Vse svetovne agencije poročajo 
več ali manj dramatično in tenden
ciozno o uporih na Sumatri in sploh 
v Indoneziji, torej o vojnem stanju 
na 2000 otokih tega področja. Če 
jemljemo te upore enostransko in ne 
oziraje se na specifičnosti Indonezi
je in njenega razvoja, potem se nam 
res zazdijo nastale težave še bolj hu
de, kot pa so. V  resnici gre za več 
ali manj razumljiv potek dogodkov 
zadnjih enajst let, ko je Indonezija 
menjala 16 vlad, kar je za Francijo 
že svetovni rekord.

Indonezija, ki je razglasila neod
visnost jeseni 1945. leta je dobila na
cionalno suverenost za katero je mo
rala plačati. Nizozemski milijardo 
dolarjev, šele koncem 1949. leta. Ob
nova gospodarstva, ki je bilo v 
osmih letih japonske okupacije in 
revolucije hudo prizadeto, je bila 
glavna naloga. Pomoči od drugod ni 
bilo, a glavni vir dohodkov je bilo 
kmetijstvo, ki je imelo kolonialistič
ni značaj — usmerjeno je bilo iz
ključno v izvoz in ne o razvoj in 
modernizacijo. Nerazvitost km etij
stva ni mogla koristiti povečanim za
htevam osvobojenega ljudstva. Pro
blem kadrov, industrije in drugega 
je povečalo nezadovoljstvo, kar so iz
koristili predvsem tuji elementi, ki 
se niso mogli sprijazniti s tem, da so 
izgubili svoje koristi.

Preobrazba temeljne kolonialne 
strukture, to je naloga katere se je 
lotil predsednik Sukamo že lani. Su
kamo je upošteval, da je Indonezija 
v procesu preobrazbe, razvoja in gi
banja. To pomeni, da v deželi ni mo
goče dopustiti klasične liberalne ka
pitalistične koncepcije, da je treba 
v upravljanju doseči enotnost preko 
neposrednega predstavništva vseh 
slojev ljudstva in ne s pomočjo koa
licije desetih političnih strank. Po 
tem je razumljivo, da so se nekatere 
stranke uprle temu načrtu. Proces 
sporazumevanja ni najlažji, ni pa 
nemogoč in vse skupaj ne predstav
lja neke globoke politične krize, kot 
o tem govorijo zahodni komentatorji, 
temveč so to le epizode, ki jih je pač 
treba sprejeti takšne kot so.

Vse to je razumljivo, če ne zamol
čimo dejstva, da so vsi »državni 
udari« potekali brez prelivanja krvi, 
da nobenemu izmed uporniških po
veljnikov ni prišlo niti na misel, da 
bi napadel predsednika Sukamo, ki 
je tudi vrhovni poveljnik indonezij
ske vojske. Sleherni izmed njih je 
poudarjal vdanost predsedniku, no
beden ni razglašal, da namerava lo
čiti področje, ki mu poveljuje. Upor
ni poveljniki izjavljajo le to, da ter
jajo večjo samoupravo in večji de
lež od dohodkov za lokalni razvoj. 
Indonezijski voditelji pa ne odrekajo 
pripravljenosti znatneje reorganizi
rati centralističnega sistema uprav
ljanja in s tem dati raztresenim oto
kom več političnih in gospodarskih 
pravic.

Tako je pravzaprav vsaka trdi
tev o »krizi« neutemeljena in pre
tirana, vsaka »ocena« položaja in 
vsi komentarji »zaskrbljenosti«, ki 
govorijo o velikih pretresih in ne
varni razmajanosti o Indoneziji so 
plod blokovskih gledišč in prizade
vanj, ki naj bi pomagala elementom, 
ki jim Sokarnova politika ne  ugaja 
do večjega izraza. Vsekakor je v pre
tirani dramatizaciji tamkajšnjih do
godkov določena težnja po vmešava
nju v notranje zadeve Indonezije, 
kar bi pomenilo poskus, da bi to de
želo iztrgali iz kroga azijskih dežel, 
ki veliko prispevajo za mir v svetu. 
Vsekakor bi to ugajalo tudi Ameriki 
in njeni doktrini ob Srednjem vzho
du.

Prav zaradi takšnih namenov, 
komentatorji Zahoda radi zamolčijo 
dejstvo, da »državni udari« niso ni
kakšen narodni upor, da prihajajo te 
vesti samo z obmejnih področij, ki 
so redko naseljena, da so uporni 
poveljniki zasedli samo neznatna 
področja, samo nekatera mesta in da 
na Javi, ki ima desetkrat toliko pre
bivalcev (60 milijonov) in je najbolj 
razvit otok, sploh ni vznemirjenj, je 
torej popoln mir in red.
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Suez spet v ospredju
Ob umiku izrae lsk ih enot s pod

ročja Gaze in Akabskega zaliva je 
stopilo v ospredje vprašanje Sue
škega prekopa. Egiptovski tisk zno
va poudarja, da je bivanje enot 
Združenih narodov na teritoriju 
Egipta omogočeno le s pristankom 
egiptovske vlade in ne drugače, kot 
menijo nekateri. Nadalje trdijo, da 
reševanje palestinskih problemov 
ne more preiti v novo etapo, dokler 
Arabcem ni nadoknadena škoda, ki 
so jo v tem spopadu utrpeli. Menda 
bo Egipt zahteval od Francije in 
Britanije plačilo 500 milijonov fun
tov šterlingov odškodnine.

V Londonu je bilo dokaj nejas
nosti ob vprašanju plovbe britan
skih ladij skozi prekop. Egiptovski 
tisk poroča, da ne bo od strani Egip
ta nobenih ovir za plovbo britan
skih in francoskih ladij skozi pre
kop, pod pogojem, če plačajo 
ustrezno takso za prehod in če spo
štujejo egiptovske zakone na tem 
področju. To stališče je  prineslo 
britanskim krogom znatno olajša
nje, čeprav s tem še ni rečeno, da 
so sporna vprašanja že izglajena.

Britanija, Francija. ZDA in Nor
veška so predlagale, naj bi se pla
čevala taksa za plovbo skozi Sueški 
prekop Mednarodni banki v vsem 
obdobju začasnih aranžmanov o 
plovbi po prekopu. Egiptovski listi 
pišejo, da je  po porazu intervencije 
v Egiptu ustvarjen problem plače
vanja taks za prehod skozi prekop 
na umeten način. Izražajo tudi za
čudenje, zakaj ZDA govorijo »o 
problemu«, ko so med prvimi pri
znale pravico Egipta do naciona
lizacije.

Tako kot egiptovski listi, je tudi 
večina delhijskih časopisov ostro 
kritizirala poskuse zahodnih držav, 
da bi Egiptu vsilile delitev pristoj
bin za plovbo skozi prekop — nam
reč med Mednarodno banko in Egip

tom. Obenem poročajo, da so bile 
v Gazi demonstracije pred povelj
stvom sil OZN v korist Egipta. 
O Gazi menijo v Egiptu, da je prav, 
če nemudoma prevzamejo upravo v 
svoje roke. V ta namen je egiptov
ska vlada že imenovala za guver
nerja Gaze generala Abdela Latifa. 
Egiptovska vlada je poleg tega po
slala generalnemu sekretarju  OZN 
Hammarskjöldu uradni protest gle
de dejavnosti sil OZN v Gazi, ki 
nasprotuje njihovi pristojnosti, kot 
je bila definirana v skupnem spo
razumu med Egiptom in OZN. V tem 
protestu opozarja egiptovska vlada 
na to. da sporazum določa, da bodo 
sile OZN samo nadzorovale umik 
izraelskih čet.

Koča Popović 
pri Christianu Pineauju

Pariz, 12. marca. (Tanjug) — Dr
žavni sekretar za zunanje zadeve 
Koča Popović, ki se je na svojem 
potovanju iz Belgije v Jugoslavijo 
zadržal nekaj časa v Parizu, je bil 
danes popoldne pri francoskem zu
nanjem ministru Christianu Pinea
uju. Spremljal ga je jugoslovanski 
veleposlanik dr. Aleš Bebler. Koča 
Popovič in Pineau sta izmenjala 
misli o perečih mednarodnih vpra
šanjih.

Socializem brez sile v Italiji
Togliati je v svojem govoru v 

Cremoni med drugim izjavil tudi 
prepričanje, da je v Italiji možen 
socialistični razvoj. Togliati meni, 
da je v Italiji možen prehod v so
cializem brez nasi l ja, kot je bilo to 
v nekaterih drugih deželah. To naj 
bi bil demokratičen razvoj, specifič
no italijanska pot. Potrebno je pri
lagoditi ustavo, ustvariti globoke 
spremembe v strukturi italijanske 
družbe, ustvariti republiko, zasno
vano na delu, kot obljublja ustava.

V francoskem parlamentu

Brezplodne debate?
Predsednik vlade Guy Mollet se 

je lotil zaključnih priprav za par
lamentarno debato o celotni fran

coski politiki, ki se bo začela poju
trišnjem v Bourbanski palači. S se
stanki z voditelji katoliškega ljud

skorepublikanskega gibanja in vo
dilne desničarske stranke neodvis
nih in kmetov je Mollet danes za

ključil posvetovanja o francoski po
litiki v Alžiru.

Kakor poudarjajo z vlado pove
zani krogi, bo predsednik Mollet v 
parlamentu vztrajal na tem. da 
odobri dosedanjo vladno politiko.

Voditelji strank parlamentarnega 
centra, s katerimi se je Mollet že 
posvetoval, so izrazili mnenje, da je 
moč alžirsko vprašanje urediti sa
mo s političnimi sredstvi. Večina 
strank centra, levice, v znatni meri 
pa tudi parlam entarne desnice je 
mnenja, da tega najtežavnejšega 
vprašanja sedanje francoske politi
ke ni moč urediti z vojaško silo. 
Na zadnji seji pa je vlada pustila 
proste roke guvernerju Lacostu, ki 
je  prav danes napovedal novo 
ofenzivo proti upornikom s poveča
nimi francoskimi silami v Alžiru.

Danes bo vlada na sejah dokonč
no določila svojo ekonomsko politi
ko in konkretne ukrepe za izhod 
iz sedanjega težavnega položaja, ki 
je  nastal spričo prim anjkljaja v d r
žavni blagajni. Mnenja članov mi
nistrskega sveta o tem vprašanju so 
močno različna, skoro vsaka izmed 
20 strank pa predlaga svoj načrt o 
tem, kako naj bi si država pomaga
la iz finančnih težav. Vlada nam era
va obdržati trdno nadzorstvo nad 
blokiranimi cenami in mezdami ter 
zmanjšati uvoz za 15 %.

Bourbonska palača v Parizu

ALŽIR — MESTO V GUVERNEMENTU ALI PRESTOLNICA SVOBODNE DRŽAVE? 
PRVO HOČEJO FRANCOZI, DRUGO DOMAČINI. PRAV ZARADI TEGA JE ALŽIR 
NA POZORNICI SVETOVNE POLITIČNE JAVNOSTI

O b  z a k l j u k čku r a z g o v o r o v  d e l e g a c i j  S Z D L
in Socialistične stranke Belgije

Ob zaključku uradnega obiska delega
cije Socialistične zveze delovnih ljudi Ju
goslavije Belgiji, kamor jo je  povabila 
belgijska Socialistična stranka je bilo ob
javljeno poročilo o tem četrtem dvodnev
nem sestanku predstavnikov obeh organi
zacij od leta 1952. V poročilu je rečeno, da 
sta delegaciji proučili sodobne mednarodne 
probleme, zlasti vprašanja, ki zanimajo obe

organizaciji. Sestanki so potekli v zelo pri
jateljskem vzdušju in s tem je bila po
trjena koristnost takšnih srečanj. V korist 
delavskega gibanja in miru bodo s takšnim 
delom še nadaljevali. Prihodnji sestanek bo 
spomladi prihodnjega leta v Jugoslaviji, ra
zen če mednarodni položaj ne bo zahteval 
srečanja že prej.

Upravičena zahteva ?
Štab mednarodnih sil OZN v Ga

zi je zanikal vesti, češ da so medna
rodne sile v nedeljo streljale na 
prebivalstvo Gaze. Obenem je zani
kal poročila o incidentih med de
monstracijami. Sporočilo štaba ob
enem pravi, da lokalne oblasti in 
prebivalstvo niso zavrnili sodelova
nja z mednarodnimi silami.

Občinski svet Gaze je imel pred
včerajšnjim sejo. na kateri je glav
nemu tajniku OZN Hammarsköldu 
poslal pismo, v katerem zavrača 
vsakršne načrte ali zamisli o inter
nacionalizaciji Gaze. Svet zahteva 
vrnitev Gaze pod egiptovsko upra
vo.

General Burns — poveljnik oboroženih sil 
OZN — Mednarodne sile prekoračile pri

stojnosti?

Novi zakon o advokaturi
Odbor za organizacijo oblasti in 

uprave Zvezne ljudske skupščine je 
v tem tednu obravnaval osnutek za
kona o advokaturi. Uvodno besedo 
k temu zakonskemu osnutku je imel 
predstavnik Zveznega izvršnega sve
ta Aleksander Rankovič, ki je po
udaril, da advokatura spriču velikih 
sprememb v naši družbi ne more 
ostati zasnovana na načelih zakona 
iz 1946. l. Advokatura je predvsem 
družbena služba, zato ni mogoče 
sprejemati zakonske predpise o njej 
samo kot norme, ki urejajo status 
advokatov, kajti njihov cilj je tudi 
zagotovitev opravljanja družbeno 
koristne službe. Položaj advokature 
ne smemo ločiti od položaja advoka
tov. advokature kot javne službe to
rej ne moremo krepiti, dokler jasno 
in natanko ne ugotovimo dolžnosti 
in pravic advokatov.

Samo besedilo novega zakona o 
advokaturi je bilo zelo skrbno pre
tresano že dalj časa, a poedini členi

so bili predmet m nogih  diskusij v 
katerih so bila izražena najrazličnej
ša mišljenja. Zaradi nesocialnih po
stopkov je bilo naprimer predlagano, 
naj bo svoboda advokature omejena, 
pa tudi prav nasprotno mišljenje — 
o potrebi maksimalne omejitve vsa
ke družbene in državne intervencije 
v teh vprašanjih.

Advokaturo tretirajo kot javno 
službo, ki naj brani pravice držav
ljanov in organizacij, toda s tem ni 
rečeno naj bo advokatura admini
strativno organizirana, naj bodo ad
vokati nekakšni uslužbenci ali pa 
naj bo advokatura privatna zadeva. 
V naših razmerah je važno da advo
kat v vsakem primeru koristi zako
nitosti in to ne glede na to ali gre za 
posameznega državljana ali za orga
nizacijo in skupnost. V tem smislu 
bo veliko pomenilo družbeno uprav
ljanje. kajti advokatske zbornice bo
do organizirane na teh principih. 
Tukaj je pomemben tudi odnos med

advokatom in advokatskim priprav
nikom, ki naj ne bo odnos deloda
jalca in uslužbenca, zato je treba z 
zakonom natančno določiti status 
advokatskega pripravnika in stop
njo njegovega sodelovanja in vpli
va v opravljanju advokature kot 
javne službe.

ZASEDANJE SEATO
Nedavno se je začelo tre tje  zase

danje SEATO pakta. Na tem zase
danju so predstavniki Avstralije, 
Francije, Britanije, Novega Zelan
da, Pakistana, Filipinov, Tajlanda 
in ZDA. Ameriško delegacijo vodi 
sam minister za zunanje zadeve 
John Foster Dulles. To zasedanje 
mu je nudilo možnosti za izražanje 
določenih mnenj in stališč napram 
Sovjetski zvezi, ki pa so seveda vsa 
prežeta z blokovsko politiko.

Spremembe i n  p r e d l o g i

Podpredsednik Zvezne ljudske 
skupščine Vladimir Simič je kot na
mestnik odsotnega predsednika 
skupščine sklical seji Zveznega zbo
ra in Zbora proizvajalcev za 25. ma
rec. Razpravljali bodo bržkone o 
poročilu izvršnega sveta za leto 
1956. Poleg tega bo na dnevnem re

du tudi predlog odločb o izpremem
bi in izpopolnitvi zveznega družbe
nega plana za leto 1957 in predlog 
odločbe o odobritvi predračuna 
zveznih proračunskih skladov za 
letos. Na tej seji bodo razpravljali 
tudi o spremembi zakona o narodni 
obrambi.

PO SVETU
Kneset (izraelski parlament) je iz

glasoval zaupnico Ben Gurionovi vla
di, kljub temu, da je  prevladovalo 
mnenje, da bo po umiku izraelskih  
enot s področja Gaze in Akabskega 
zaliva nastopila vladna kriza.

Bivša britanska kolonija Zlata 
obala je postala nova neodvisna dr
žava Gana. Premier nove države je 
Nkrumaha.

Predsednik ZDA Dvight Eisenho
wer je podpisal skupno resolucijo 
obeh domov Kongresu o novi ameri
ški politiki na Srednjem vzhodu.

Na skupni seji obeh domov bur
manskega parlamenta je  bil te dni 
izbran za novega predsednika Bur
manske Republike U Vi Maung, bivši 

‘minister mornarice in civilnega le 
talstva.

Radio Budimpešta poroča, da se 
je  iz A vstrije doslej vrnilo 19.000 
beguncev. Isti radio poroča, da je 
ostalo v Avstriji še okrog 48.000 be
guncev.

Sporočajo, da je bila pred dnevi 
v ZSSR nova nuklearna ekspozija. 
Podobna eksplozija je bila tudi ne
davno. Ni znano ali gre za atomsko 
ali vodikovo eksplozijo.

Predsedništvo zahodnonemške so
cialdemokratske stranke je  zahteva
lo, naj vlada podpiše sporazum o 
skupnem evropskem trgu in Evra
tomu šele potem, ko bodo zakono
dajna telesa seznanjena z besedilom  
sporazumov in do njih zavzela do
ločeno stališče.

Ameriško zunanje ministrstvo je  
naklonjeno eventualnemu pristopu 
Španije v Atlantski pakt in z za
dovoljstvom bi pozdravilo ustvarja
nje ugodnega ozračja za takšno od
ločitev.

Doslej je  v Jugoslavijo pri
šlo 18.407 beguncev iz Ma
džarske. Od tega števila je 
odšlo v zapadne dežele 257 
oseb. a v Jugoslaviji se je  na
stanilo 401. Sedaj se nahaja v 
zbirališčih v Jugoslaviji še 
16.000 madžarskih beguncev.

Največ prebivalcev sodelu
je  pri nas v hišnih svetih in 
svetih stanovanjskih skupno
sti. V 57.402 hišnih svetih (v 
večjih mestih) sodeluje sku
paj 134.577 prebivalcev. Po 
statističnih podatkih Stalne 
konference mest je  vključe
nih v stanovanjske skupnosti 
280.613 stanovanjskih zgradb. 
Po teh podatkih je 260.000 
mestnih prebivalcev vključe
nih v organe uprav ljan ja  s 
stanovanjskimi zgradbami.

Za znanstveno raziskovalna 
dela v kmetijstvu za letošnje 
leto bodo na hrvaškem pora
bili 49,460.000 din. Od tega za 
raziskovanje v poljedelstvu 
18,4 milijonov, v živinoreji 
18,2 milijona, sadjarstvu in 
vinogradništvu 7,7 milijonov, 
ekonomiki km etijstva 1,5 m i
lijonov in za raziskovanje v 
obdelovanju zemlje 3,5 m ilijo
nov.

Skupno število članov de
lavskih svetov v podjetjih  
nad 30 delavci se je povečalo 
od 105.000 v 1952. na 122.217 
v preteklem letu, med tem ko 
je njihovo skupno število 
208.375. Število žena in mladi
ne je v delavskih svetih prav 
tako v stalnem porastu.
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NE PODCENJUJMO
Med lendavsko mladino je čutiti 

določeno pasivnost, o kateri se men
da nikjer resno ne razgovarjajo. Po 
mnenju mladine same obstoja dolo
čeno nerazumevanje do dela in pri
zadevanja mladine v družbi in nje
nega zasebnega življenja. V Lendavi 
menijo, da je za poživitev mladin
skega delovanja prvi pogoj prime
ren prostor, v katerem bi se mladina 
lahko zbirala. Trenutno imajo na 
razpolago kletni prostor šole, toda 
tam kaj so tudi kulise in podoben 
inventar in samo vzdušje je nepri
jetno. Ob razpravah okrog restavra
cije in hotela Triglav menijo neka
teri. da bi bilo prav če bi te velike 
prostore uporabili razen tujskih sob, 
za družbeno življenje, tako za mla
dino in za delovne ljudi mesta in 
okolice.

Takšen izhod ni napačen, kajti 
Triglav je že precej časa brez po
sebnega učinka — pod prisilno 
upravo. Veliko mladine, ki se ob ne
deljah zbira o Lendavi, bi potem 
našlo primerno razvedrilo tam , kjer 
lahko najde nekaj koristnega.

Občinski mladinski komite ne 
more biti kdo ve kako učinkovit za
radi tega ker ga tvorijo le trije čla
ni od devetih. Dve tretjini članov 
občinskega komiteja mladine je nam
reč odšlo na nova službena mesta v 
druge kraje. Pa še ti trije, ki so osta
li. pravijo da nimajo potrebnih sti
kov z mladino v aktivih, ker ni pri
merne povezave z političnimi forumi 
občine, ki naj bi jim omogočili 
takšne obiske o primerih ko imajo 
sami opravke o vaseh občine.

V občini Lendava je 13 mladin
skih aktivov, med njim i dva aktiva 
mladih zadružnikov. V vaseh mad
žarske manjšine je čutiti zadnje ča
se utrip kulturnega življenja, pred
vsem v aktivnosti dramskih skupin. 
V splošnem je aktivna mladina N af
te. V Hotizi so poživeli delovanje 
mladine šele nedavno, ko sta se vrni
la dna mladinca s tečaja mladih za
družnikov, ki je bil v  Soboti. Začeli 
so z urejevanjem igrišča za osnovno 
šolo in mladino, sprejemajo nove 
člane, organizirali so tečaj kvačka
nja za dekleta in se vključili o So
cialistično zvezo.

Ob dnevu Skojevcev so v Lenda
vi nameravali pripraviti akademijo 
in slavnostni dan, ko bi se srečali 
nekdanji Skojevci, ki so zdaj komu
nisti in politični delavci, toda niso 
našli primernega razumevanja ob 
prošnji za gmotno pomoč, ki nebi bi
la prevelika in zato iz načrta ni na
stalo dejanje. Tudi ta primer je do
kaj trpko odjeknil predvsem med 
bivšimi Skojevci, ki so bili steber 
mladinske organizacije in so pone
kod še zdaj aktivisti mladine, čeprav 
so po letih že davno nehali biti mla
dinci.

Določen poudarek na podcenjeva
nju mladine je torej velika ovira za 
nemoteno delovanje v mladinski or
ganizaciji, ki ji na ta način zmanjšu
jemo pomen v družbenem življenju.

Največ sredstev za socialno
zdravstvo

Pred nedavnim so se sestali v 
Beltincih in Črenšovcih odborniki 
občinskega ljudskega odbora. Raz
pravljali so o predlogu občinskega

družbenega načrta. Posamezni od
borniki so zahtevali, naj bodo po
stavke družbenega načrta realne.

Letos bodo morale storiti km etij
ske zadruge še mnogo več za izbolj
šanje razmer v kmetijstvu, kar je 
edini pogoj za uspeh.

Po predlodu družbenega načrta 
in proračuna znašajo sredstva za 
zdravstveno zaščito in socialno 
skrbstvo okrog 18 milijonov dinar

jev, kar pomeni precejšnji del vseli 
proračunskih sredstev.

O letošnjem družbenem načrtu 
in proračunun občine Beltinci bo
do razpravljali volivci te dni na 
zborih volilcev. A. H.

Beltinci

Iz radgonske občine

Nekaj težav -
nekaj uspehov

V ragonski občini je bilo še 
pred nekaj leti samo 9 mladinskih 
aktivov s 400 člani. Letos je vsega 
17 aktivov in 560 članov.

Kakor lani, tako so tudi letos 
priredili nekaj seminarjev, na ka
terih so se seznanili mladinski 
funkcionarji s problematiko občine 
itd. Že sedaj se pripravljajo  aktivi 
na proslavo 25. maja. Priredili bo
do več tekmovanj in proslav. Mla
dina v Radgoni upa, da bodo poma
gale pri teh tekm ovanjih in p rire
ditvah tudi vse ostale organizacije.

Kljub temu, da je  letos enkrat 
več aktivov kot pred leti, je  še ven
darle mnogo mladine izven organi
zacije. Tako so v radgonski opekar
ni skoraj 5 let ustanavljali mladin
ski aktiv. Sedaj šteje ta aktiv 30 
članov. Zanimivo je, da se v ope
karni zanimajo za delo mladine tu
di starejši člani kolektiva. V svojih 
vrstah imajo tudi dobrega režiserja 
tov. Adaniča.

Razen aktiva v opekarni so do
bri tudi v Janževem vrhu, na Kape
li inv Murščaku. Mladina na Janže
vem vrhu je zelo delavna, predvsem 
na ku ltu rnopr osvetnem področju, v 
zimskem času pa so organizirali 
plesni in kuharski tečaj.

Težko pa je v radgonski občini 
z aktivi mladih zadružnikov. Pred 
nedavnim so ustanovili aktiv mla
dih zadružnikov pri KZ Radgona. V 
Apačah pa že obstaja več kot eno 
leto. Toda niti eden ne more prav 
zaživeti. A. B.

PISMO  I Z Ž E N AVELJ:

Zadruga, šola, predavanja in še kaj...
Naša vas res ni velika, saj šteje 

komaj okrog 200 ljudi, med kateri
mi je  63 članov SZDL. Tako je ena 
izmed najboljših  in najmočnejših 
organizacij SZDL v občini Petrov
ci-Šalovci. Člani so svojo zavest po
kazali tudi na volitvah, saj so se 
jih  udeležili 100-odstotno.

Na občnem zboru, ki je  bil zelo 
dobro obiskan, so kritizirali razne 
napake in nepravilnosti, predvsem 
še poslovanje v kmetijski zadrugi 
Gornji Petrovci. V Petrovcih je 
namreč centrala, v Ženavljah pa 
poslovalnica. Tako v domači poslo
valnici ni moč dobiti najnu jnejše
ga blaga, blago pa, ki ga le dobiš, 
je  neprimerno dražje kot v sosed
njih zadrugah. Obsodili so tudi po
stopek upravnega odbora (bolje re
čeno: posameznikov v upravnem 
odboru), ki je nameraval prodajati 
zadružni inventar, kakor stole, 
omare, kozarce itd. Tudi sklep, da 
si bodo uredili dvorano in zunanje 
lice zadružnega doma. je ostal le 
na papirju.

Šolski odbor je  v zadnjih dveh 
letih bil zelo delaven. Imel je se
dem rednih sej in vsi člani so se jih 
redno udeleževali, razen enega. Se

daj j e izvoljen novi odbor, ki pa 
še ni prevzel poslov od starega. 

Najbolj požrtvovalni člani so bili: 
Karel Gomboc, kot predsednik, 
O skar Kardoš, Vendel Pasičnjek in 
Aleksander Duh. Upamo, da se bo 
tudi novi odbor zavedal svojih na
log in obveznosti.

Sola ima tudi mlečno kuhinjo. 
 Hrano prejem ajo vsi učenci. P re
možnejši plačujejo prispevek, ki pa 
mesečno ne presega zneska 20 din. 
Socialno ogroženi prejem ajo hrano 
zastonj. Kako je otrokom ta pomoč 
dobrodošla, je razvidno iz tega, da 
nekateri dobijo hrano celo večkrat 
in se ni bati, da otroci umetnega 
mleka ne bi pili. ker nanj niso na
vajeni, kot so mislili to posamezni
ki. Ravno nasprotno: otroci ga radi 
pijejo, seveda, če je tudi dobro p ri
pravljeno.

Tudi mladina ne spi. Ima svojo 
organizacijo, ki  šteje 26 članov. 
Imajo redne sestanke, včasih tudi 
predavanja. Požrtvovalno jih vodi 
nova učiteljica Francka Puškič. 
Mladina je sodelovala pri vseh pro
slavah.

SZDL je priredila tudi redna te
denska predavanja za ljudi iz Že
navelj in Neradnovec. Predavanja 
so vsako soboto. Predavata v glav
nem tov. Milovan Abranovič, po
ročnik JLA o političnih dogodkih 
doma in v svetu ter Rihard Ovcek. 
ki bo na prihodnjem predavanju 
seznanil ljudi o delu odborov. 
Ljudske skupščine in družbenem 
planu LRS za leto 1957. Želimo pa. 
da bi prišli k nam tudi strokovni 
predavatelji: zdravnik, živinozdrav
n ik, gospodarski tehnik itd. Naše

ljudi zanimajo predvsem stvari, s 
katerim i imajo vsak dan opravka: 
gospodarstvo, sadjarstvo in živino
reja.

V petek, 1 .februarja, smo imeli 
občni zbor RK. Udeležba je bila ze
lo slaba, saj se je  od 50 članov ude
ležilo zbora komaj 18. Ne vemo, kje 
je  krivda, vendar pa so že vsi čla
ni prejeli darila od pomoči, ki jo 
daje UNICEF tudi naši državi. Pred 
zborom so precej kritizirali upravni 
odbor zaradi nepravilne delitve da
ril. ko pa bi to lahko javno pove
dali, jih  sploh ni bilo blizu. Tudi 
poročilo upravnega odbora je bilo 
zelo skopo; obsegalo je komaj pet 
stavkov. Jasno, da je temu prim er
na bila tudi diskusija. Izvoljen je 
bil novi odbor in upamo, da se bo 
bolje znašel, kajti vsi člani se otre
sajo te funkcije, češ da se pri de
litvi ne bi radi »zamerile«. R. O

Nov oder in pomembna obletnica
V Bučkovcih imajo precej lepo 

urejeno dvorano, kjer so že pred 
vojno nastopali domači igralci, pev
ci in godbeniki. Med vojno so dvo
rano nekoliko uničili, vendar je

sedanjemu prosvetnemu društvu 
uspelo nabaviti nekaj novega in
ventarja. Potrebe pa so pokazale, 
da je  sedanji oder prem ajhen, zato 
je bila pred kratkim seja društva, 
na kateri so sklenili, da bodo uredi

li nov oder. Oder bodo pripravili 
do septembra, ko bo v Bučkovcih 
pomembna proslava — 90 letnica 

»Besede«, ki je  bila predhodnica 
prvega Slovenskega tabora v L ju

tomeru. Za to proslavo so izvolili 
na sestanku tudi pripravljalni od
bor. kateremu predseduje Vladimir 
Kreft, predsednik ObLO Videm ob 
Ščavnici.

Bučkovci

RADGONA
Seminarji za ročno delo — Pe

dagoški center pri Svetu za šolstvo 
pri Okrajnem ljudskem odboru v 
Murski Soboti je  organiziral konec 
februarja in v začetku meseca m ar
ca na vseh občinskih centrih, k jer 
so hospitacijske šole, za učitelje p r
vih in drugih razredov enodnevne 
sem inarje za praktično predelavo 
učnih načrtov za ročno delo v I. in 
II. razredu. V Radgoni je  prisostvo
valo sem inarju nad 25 učiteljev. Po 
referatu »Politična vzgoja in učni 
načrti v zvezi z reformo šolstva«, so 
prešli na praktično delo. Ročno delo 
v prvem in druge m razredu ne bo
do obravnavali kot samostojen 
predmet, temveč ga bodo priključili 
kot učni in vzgojni princip k stvar
nemu pouku. -k.

Požar v Beznovcih
V Beznovcih je pred nekaj tedni 

izbruhnil požar pri posestniku Šte
fanu Gombocu. Zgorelo je ostrešje 
hiše in gospodarsko poslopje. Ogenj 
so zanetili otroci. Le precejšnji po
žrtvovalnosti domačih in sosednjih 
gasilcev se je  zahvaliti, da škoda 
ni bila še večja.

Zasvetila je elektrika
Pretekli ponedeljek so v Doma

jincih prvič zasvetili z elektriko. 
Vaško omrežje meri več kot 4 km. 
Nekaj sredstev za elektrifikacijo so 
zbrali vaščani, nekaj pa je  dal Ob
činski ljudski odbor Cankova.

Z elektriko so zasvetili tudi v 
Topolovcih, istega dne kot v Do
majincih.

JAJCE V JAJCU
Kristini Antolin iz Odranec je 

znesla kura nenavadno debelo jaj
ce. Ko je jajce strla, je našla v 
njem še eno, nekoliko drobnejše 
jajce, prav tako z lupino.

Pozdrav naših vojakov
Pozdravljamo vse domače, sestre, dekle

ta v Ropoči in Dol. Slavečih, prav tako po
zdravljamo vse bralce Pomurskega vestnika. 
Viktor Štesl iz Dol. Sloveč, Herman Horvat, 
Beznovci, Štefan Cmor, Motovilci, Ludvik 
Kuzmič, Nuskova, Joža Hari, Martjanci, Ev
gen Sofač, Brezovci. Vsi v Surdulici, V. P. 
7350.

Med Petišovskimi 
lovci

Nedavno smo objavili nekaj 
vesti o petišovskih lovcih, to
krat š e  nekaj podatkov. Peti
šovska lovska družina ima 19 
članov s povprečnim stažem 
11 let. To so večinoma delavci 
in uslužbenci in nekaj kmetov. 
Zelo dober stalež divjadi v lo
viščih te lovske družine bi bil 
še boljši, če nebi bilo poplav, 
ki delajo veliko škode. Lova 
se udeležuje vsa družina na
vadno ob nedeljah. Na lov 
vabijo goste iz sosednjih lov
skih družin pa tudi nekatere 
lovce iz Ljubljane, Čakovca in 
drugod.

Petišovskim lovcem je še do
bro v spominu velik jesenski 
lov, kakršnega priredijo vsako 
leto enkrat. Ta lov je bil v  
Murski šumi na zajce in faza
ne. Na lovu je sodelovalo po
leg 18 domačih, še 7 lovcev iz 
sosednjih družin. Pomagalo 
jim je 36 gonjačev, ker je bil 
to krožni lov. Ustrelili so 116 
zajcev, 13 fazanov, 3 jerebic, 
nekaj jastrebov in sov ter eno 
lisico. Za ose to so porabili 
400 nabojev. Kot je videti so 
zadeli zelo malo fazanov, to 
pa zaradi tega, ker lovci niso 
vajeni lova na letečo divjad, 
ki jo je teže zadeti. Tako so 
računi, da bodo zadeli do 60 
fazanov, padli v vodo.

Lov na divje gosi priprav
lja petišovskim lovcem izred
no veselje. Takšen lov traja od 
decembra do februarja. Kadar 
je zima huda se preseli veliko 
divjih gosi z zamrzlega Blat
nega jezera na Madžarskem v 
struge ob Muri in okoliške po
ne zamrznejo, je za divje gosi 
toke. V teh potokih, ki nikdar 
zelo ugodno. V njih je tudi 
vedno dovolj hrane. Lov nanje 
je zelo zanimiv zato, ker so 
gosi zelo oprezne in imajo 
vedno stražo, ki se od časa do 
časa menja. Le izkušenim lov
cem se posreči približati div
jim  gosem. Med petišovskimi 
lovci prednjačita v lovu na 
divje gosi lovca Gazdag in So
bočan, ki ustrelila v sezoni tu
di do 100 gosi in rac.

Lovska družina v Petišovcih 
porabi polovico oseh dohod
kov za prehrano divjadi. Vsi 
lovci so zelo skrbni v tem po
gledu. Tako v najnečji zimi 
srne, fazani in jerebice niso 
brez hrane. Vsak lovec skrbi 
za eno krmilišče, a družina 
skrbi za to da je dovolj hrane. 
Za zakupnino lovišča pa izda
jo letno čez 120.000, kar je že 
precej. Toda to je veliko bre
me predvsem zato, ker niso 
točno določene meje lovskega 
okoliša. Zaradi tega ker ni na
tančnega sporazuma med lov
skima zvezama Slovenije in 
Hrvatske prihajajo v petišov
ska lovišča s hrvaške strani, o 
čemer pa upajo, da se bodo v 
kratkem sporazumeli s posre
dovanjem okrajne lovske zve
ze.

Okrajna zveza „Partizan“ M . Sobota
s p o r o č a :

Načelništvo okrajne zveze objav
lja program dela okrajne zveze od 
1. marca 1957 do 31. junija 1957.

Opozarjamo društva, da pri se
stavi svojih rokovnikov upoštevajo 
že določene datume prireditev, se
minarjev in vaj okrajne zveze.

Marec:
a) 19.—31. Predelava zletnih vaj in 

vaj v mnogoboju po društvih;
b) 16. in 17. Seminar za trenerje od

bojke v M. Soboti, obenem sesta
nek komisije za športne igre in 
atletiko pri OZ;

c) 23. in 24. Seminar za sodnike par
tizanskega mnogoboja in mnogo
boja v vajah na orodju;

d) sektorsko prvenstvo v pionirskem 
mnogoboju (zimski del). Sklep je, 
da morajo društva obvezno tek
movati v tem mnogoboju. Za orga
nizacijo in izvedbo tega prvenstva 
so zadolžena matična društva po 
sektorjih, in to: Radgona, Lenda
va, Cankova, Ljutomer in M. So

bota. Dan in kraj tekmovanja 
bo določen na sektorskem sestan
ku, tekmovanje mora biti izvršeno 
do konca meseca marca.

April:
a) 7. Okrajno prvenstvo posamez

nikov v namiznem teniku v Mur
ski Soboti. Tekmujejo lahko sek
torski prvaki, in to: pionirji-ke, 
mladinci-ke, člani in članice;

b) 14. Okrajno tekmovanje v aka
demskih sestavah;

c) 21. Okrajno tekmovanje v pio
nirskem mnogoboju (zimski del). 
Tekmujejo lahko one vrste, kate
re so dosegle največ točk na sek
torskih tekmovanjih;

d) 28. O krajna predelava zletnih vaj 
in vaj v partizanskem mnogoboju. 
Predelava je obvezna za vsa dru
štva in vse vodnike v društvih, 
ki vadijo te vaje po oddelkih;

e) v tem mesecu se morajo izvesti 
društvena prvenstva v teku čez 
drn in strn. Lahko se izvedejo tu

di sektorska prvenstva v teku čez 
drn in strn.
Maj:

a) praznovanje praznika dela z iz
leti, pohodi, akademijami, dru
štvenimi nastopi ter meddruštve
nimi tekmovanji:

b) vsa društva naj se pripravijo za 
praznik mladosti; povezati se mo
rajo z ostalimi društvi in organi
zacijami, posebno pa z LMS. Za
stopnik okr. kom. LMS nam po
roča, da so tozadevne okrožnice 
poslali na vse osnovne organiza
cije LMS, da sodelujejo pri tej 
manifestaciji mladine in da se 
čimveč mladine vključi v parti
zanska društva. To tekmovanje bo 
trajalo od 19. do vključno 26. ma
ja. Glavni dan po občinah naj bi 
bil 26. maja, k je r bi naj sodelo
vale vse organizacije in društva.

Prirejali bi se naj tudi telovadni 
nastopi, parada mladine na ob
činskih centrih, razna meddru
štvena tekmovanja v športnih 
igrah, atletiki in drugo. Na večer 
pred 26. majem naj bi se vršile 
svečane seje in akademije, kjer 
bi naj sodelovala vsa društva;

c) društva naj bi imela v tem me
secu svoje telovadne nastope;

d) načelništvo OZ bo v tem mesecu 
obiskalo vsa društva zaradi pre
gleda zletnih vaj in vaj v parti
zanskem mnogoboju.
Junij:

a) 2. Sektorsko tekmovanje v parti
zanskem mnogoboju ter sektorsko 
prvestvo vrst in posameznikov v 
mnogoboju v vajah na orodju. 
Sklep zbora je, da morajo vsa 
društva obvezno tekmovati v par
tizanskem mnogoboju;

b) v tem mesecu naj bi se v glav
nem vsa društva pripravila za 
sektorske nastope, ker okrajnega 
zleta po sklepu zbora načelnikov 
in načelnic ter izvršnega odbora 
OZ ne bo. Tako bodo sektorski 
nastopi v Ljutomeru in na Cankovi 
2. junija, v Radgoni 9. junija, v 
M. Soboti in Lendavi pa 16. ali 23.

junija;
c) 28. Rep. tekmovanje v partizan

skem mnogoboju v Ljubljani;
d) 29. Rep. tekmovanje v vajah na 

orodju, atletiki, odbojki, košarki, 
rokometu in nogometu. Republi
ško tekmovanje bo dovoljeno le 
onim vrstam, ekipam in posamez
nikom, kateri so na okrajnih tek
mah dosegli določeno število točk;

e) 30. je glavni dan festivala v Ljub
ljani. Naša OZ je  zadolžena z 
udeležbo 1800 pripadnikov nasto
pajočih. Društva naj pritegnejo 
čimveč pionirjev, mladine in član
stva v svoje vrste, naj jih teme

ljito pripravijo, uvežbajo zletne 
vaje, tako da bomo določeno šte
vilo nastopajočih presegli.
Zletne vaje za starejše članstvo 
vadijo po društvih: Apače, Rad
gona, Ljutomer, Lendava, Kri
ževci v Prekm. in M. Sobota. Že
leti je, da bi tudi ti nastopili v 
Ljubljani.

Na seminar za trenerje v odboj
ki, ki bo v dneh 16. in 17. marca, 
vabimo tiste tovariše ali tovarišice, 
ki vadijo v društvih odbojko. Vsako 
društvo mora poslati na seminar vsaj 
enega člana ali članico. Prijave po
slati na OZ takoj zaradi preskrbe 
prenočišča in prehrane. Prijavljenci 
se morajo javiti v domu Partizana, v 
soboto, dne 16. marca, do 14. ure. 
Seminar bo trajal v nedeljo do 13. 
ure. S seboj naj prinesejo trenerke.

Tiskovine za mesečna poročila mo
rajo društva naročiti direktno pri 
Republiški zvezi Partizan LRS, Ljub
ljana.
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K U L T U R N I M O Z A I K
Amaterska razstava Jožeta Horvata v Varaždinu

Pretekli teden je bila likovna 
razstava našega rojaka, amaterja 
Jožeta Horvata, v Varaždinu. Raz
stavljal je petdeset grafik, temper 
in olj. Ta razstava je rezultat pri
zadevanja in vztrajnega dela od 
zgodnje mladosti do zdaj. Vseh pet
deset del izraža Horvatovo človeško 
značilnost — iskanje. Čeprav je 
njegovo družinsko življenje ureje
no in ima tisto zadovoljstvo, ki ga 
potrebuje človek v vsakdanjem živ
ljenju. izraža njegovo umetniško 
prizadevanje nemirnost duha. ne
kakšno neurejenost čustvovanj in 
spoznavanj, včasih tako hlastajoče 
in željno, da naravnost zaprepašča.

V Varaždinu imajo Horvata za 
talentiranega in obetajočega, toda v 
razstavi jih moti neizdelanost idej. 
kar je  posledica Jožetove naglice, 
njegovega prehitevanja in neučaka
nosti. Horvatova ustvarjalna moč se 
cepi, njegova izrazna raznolikost 
razblinja vtis enotnosti v stilu in 
vsebini. Med razstavljenimi deli je 
bilo najti vse od primitivizma do

kubizma in izrazitega realizma. Po
vprečno so najbolj ugajala olja, in 
sicer »Pomlad« in »Cvetje«.

Če upoštevamo to. da se je Hor
vat pravzaprav sam šolal, da je  do
življal v svoji mladosti težke pre
trese in da v družbi svojega okolja 
nikdar ni našel razumevanja, zaradi 
česar se je tudi preselil iz Murske 
Sobote v Maruševac, moramo ugo
toviti, da šele poslej lahko od njega

pričakujemo še kaj več, šele poslej 
lahko dočakamo potreben mir in 
potrebno ustaljenost v njegovih de
lih, kajti doslej se še ni našel, se 
še ni uspokojil.

Ob tej razstavi, ki pomeni zače
tek Horvatovega uveljavljanja v 
javnosti pa mu lahko zaželimo še 
obilje dobre volje in vztrajnosti, 
kar je osnova vsakega uspeha.

V. Š.

K U L T U R N I  D R O B I Ž
RAZSTAVA POLJSKIH UMETNIKOV 

V BEOGRADU

Na razstavi, ki bo odprta 21. tega me
seca v umetniškem paviljonu na Malem 
Kalemegdanu, bo razstavljalo 16 slikarjev 
in 9 kiparjev, v glavnem mlajša generacija 
poljskih umetnikov.

SOVJETSKI PIANIST V ZAGREBU

Koncertna poslovalnico Hrvatske je or
ganizirala koncert Evgenija Malinjina, pia
Nista iz Moskve, ki je  nastopil 12. marca v 
Hrvatskem glasbenem zavodu. Malinjin je  
bil leta 1953 nagrajen z najvišjo nagrado 
za pianiste na mednarodnem natečaju kla
virja Margarete Lang v Parizu. Doslej je  
Malinjin gostoval že skoraj po vsej Evropi, 
pa tudi v Ameriki. Malinjin je star 27 let.

KONCERT OTROŠKEGA ZBORA 
GLASBENE SOLE IZ VARAŽDINA

Četrtega marca je bil v Hrvatskem glas
benem zavodu vokalni koncert solistov in 
otroškega zbora Glasbene šole iz Varaždina. 
Varaždinska glasbena šola je  daleč pred 
rezultati vseh šol ne samo Hrvatske, tem
več vse Jugoslavije, posebno, kar zadeva 
otroško vokalno glasbo.

GALERIJA SODOBNE JUGOSLOVANSKE 
UMETNOSTI

Pred tremi leti je Ljudska skupščina 
Srbije legalizirala staro idejo o galeriji so
dobne jugoslovanske umetnosti z odobritvi
jo proračunskih sredstev za nakup umetni
ških del. Odbor, ki pripravlja ustanovitev 
galerije v Beogrudu, navaja, da ne bo niti 
modernistična niti realistična, temveč da bo 
skušala biti reprezentančna galerija sodobne 
jugoslovanske umetnosti, ki bo predstavljala 
vse pomembne likovne struje in umetnike 
Jugoslavije.

Pred ustanovitvijo združenja jazz glasbenikov Pomurja

Koncert plesne in zabavne glasbe 
v Murski Soboti

Združenje jazz glasbenikov je 
zaživelo že leta 1955, vendar je  raz
voj te stanovske organizacije dokaj 
počasen, ker se je  pač jazz glasba 
razvijala najprej v večjih mestih in 
le polagoma prodirala tudi v m anj
ša mesta. Nedavno je bil izbran tu
di v Murski Soboti iniciativni odbor 
takšnega društva, ki ga vodi Miška 
Baranja. To društvo v Murski So
boti naj bi s pomočjo mariborskega, 
ki že dalj časa deluje, zbralo v svo
je vrste vse jazz glasbenike v Po
murju.

Namen organizacije je onemogo
čati slabo izvajanje jazz glasbe. S 
tem namenom je določeno, da mo
ra vsak član organizacije opraviti 
izpite pred verifikacijsko komisijo, 
ki mu po določeni stopnji znanja 
prizna ustrezni naziv po grupah in 
skupinah. Sem so vključeni tudi 
pevci. Poleg tega glavnega namena 
so v združenju sklenili, da bodo pri- 
pripravljali za jazz glasbo domača 
besedila.

Da bi to društvo uspelo, na ve
zujejo stike z ostalimi organizaci
jami in društvi, ki naj bi pomagala 
jazz glasbenikom do zaželenega 
uspeha. Da bi se predstavili prebi
valstvu. nameravajo prirediti večer 
jazz glasbe v mestih, kjer  namera

vajo ustanoviti sekcije svojih dru
štev. V Murski Soboti bodo nastopili 
18. marca v dvorani kina Park. Ta 
koncert bo pripravilo in izvedlo 
mariborsko združenje jazz glasbe
nikov, s katerimi bodo nastopili tu
di znani pevci.

OTVORITEV GLEDALIŠČA NARODOV 
V PARIZU

Otvoritev gledališča narodov v Parizu bo 
konec tega meseca. Gledališče narodov bo 
letos odprla beograjska Opera, ki bo na
stopila, kot je  bilo dokončno sklenjeno, z 
opero »Don Kihot« in z baleti Baranoviča 
in Bele Bartoka.

SEJA KOMISIJE ZA REFORMO ŠOLSTVA 
Na nedavni seji zvezne komisije za re

formo šolstva so sprejeli elaborate o refor
mi predšolskih vzgojnih ustanov in o šo
lanju predavateljev za srednje šole ter 
predavateljev za strokovne šole.

Naša filmska podjetja na festivalu v Cannesu
V združenju domačih filmskih podjetij 

so pričeli s pripravami za udeležbo na 
filmskem Festivalu v Cannesu. Festival bo 
predvidoma od 2. do 17. maja. Ob tej pri
ložnosti bodo izdala naša filmska podjetja 
obzornik o problemih naše filmske indu
strije.

Posebna žirija bo izbrala do 15. marca 
tri najprimernejše filme, ki jih bodo pred
vajali na festivalu. Doslej so prijavila film
ska podjetja 6 filmov: »Ne obračaj se, sin
ko« in »Ni bilo zastonj« (Jadran-film); »Ze
nica« (UFUS); »Veliki in muli« (Avala); »Zle 
pare« (Lovčen-film) in »Dolina miru« (Tri
glav-film).

POSTAL JE DOBER DELAVEC
Eden izmed redkih stalno 

zaposlenih Ciganov je Jože 
Horvat. Doma je na Pušči, 
toda najdete ga v »Panoniji«, 
kjer je priljubljen in dober 
delavec. Tukaj dela že štiri 
leta in se že bliža ustrezni 
kvalifikaciji. Jože je z druži
no v sobici majhne prostorni

ne, ima radio toda nima elek
trike, baterije pa so zelo dra
ge za tistega, ki rad mnogo 
posluša radio. To je eden iz
med vzrokov zakaj bi Jože 
rad zapustil Puščo in se na
selil v mestu. Toda v Soboti 
je  stanovanjska stiska kot 
povsod pri nas in Jože ne do
bi stanovanja. Zaradi otrok 
pa bi bilo bolje, da živi v me
stu. k jer je mogoče skrbeti za 
red in snago in tudi zaradi 
drugačnega okolja za primer
nejšo vzgojo otrok.

Bil sem na mladinski pro
gi in z menoj jih je bilo še 
petindvajset, pripoveduje Jo
že. Delal sem na kmetijskem

posestvu v Rakičanu, bil sem 
dober vojak v vojski, še zdaj 
se po dolgih letih bavim z no
gometom in pošteno in vestno 
delam v podjetju.«

Precejšen del življenja mu 
je torej že minil v prizadeva
nju da bi si ustvaril primerno 
življenje delovnega človeka. 
Dokler stanuje na Pušči mu 
to ne bo povsem uspelo. Sicer 
tudi tam nekaj pomeni, ker 
se okrog njega zbira mladi 
rod. ki resno razpravlja s sta
rimi o starih navadah. Raz
pravljajo o zaposlitvi, o tem 
kako bi si uredili življenje in 
kako bi šli mimo predsodkov, 
ki so še živi v našem prebi
valstvu. Mnogo poguma jim 
dajejo naši zakoni, ki jim 
omogočajo življenje dobrega 
državljana.

»Mladina odhaja na sezon
sko delo.« pripoveduje Jože.
Če bi jo bilo mogoče zapo

sliti doma. bi lahko ustanovi
li kakšno kulturno, pa telo
vadno ali nogometno društvo 
in zaživeli družbeno življenje 
kakršnega doslej ni bilo opa
ziti, tako v mladinski organi
zaciji, pa Socialistični zvezi .. 
Zadružni dom v Černelavcih 
bi nam menda tudi dali na 
razpolago, oder mislim, saj 
smo ga pomagali z ida ti...«

Menda bi bilo potrebno več 
razumevanja za probleme Ci
ganov na Püšči in v Černe
lavcih, ki se še niso pretolkli 
v takšno življenje kot drugod, 
k je r so na svojih kmetijah ali 
pa v poklicih. Mladi ljudje te 
narodnosti imajo mnogo smi
sla za napredek, toda okolje 
jim je privzgojilo marsikaj 
kar jim moti v hotenjih. T re
ba jim je pomagati, kajti, kot 
trdi Jože in je to tudi druga
če opaziti, so Cigani razen 
nekaj lenuhov in slabičev do
bri državljani s katerimi je 
mogoče marsikaj doseči.

V. Širec

Novi domači filmi
Bosna-film pripravlja film »Tuja zem

lja«, Jadran-film »Ni bilo zastonj« in UFUS 
»Zenica«. Ti trije filmi bodo v kratkem 
končani. Pripravljajo pa še tri navadne in 
en barvni film. Film »Pop Čira in pop 
Špira» (Avala), »Male stvari« (Sarajevski 
»Studio-film«), »Veliku deca« (UFUS)) in 
»Mali človek« (Vardar).

Ljubljansko podjetje Triglav-film pri
pravlja film »Ljudje in svetloba« ter drugi 
del popularnega filma »Vesna«, Avala-film  
v Beogradu pa film »V soboto ob dveh«.

N A Š A  R E P O R T A Ž A

Obisk v raztegnjeni „vesnici“
Kraj, ki ni ne mestece in ne vas v pravem pomenu besede, je 

Spodnja Ščavnica; hiše so razstresene po vsej kotlini, ki jo na obeh 
straneh obrobljajo položni griči in po kateri se vije lena Ščavnica (te
ga pohlevnega imena pa si potok ne zasluži, ko prestopi svoje bregove). 
Tu in tam so kmetije tudi po pol kilometra oddaljene ena od druge. 
Vaški Pavliha se je pošalil, da je v taki »raztegnjeni vesnici« pač tež
ko vasovati, kajti da ni pravega čara, če se fantje pri tem važnem 
opravilu vsaj malce ne zalezujejo.

»Morda pa je prav s tem ranje
na naša vaška sloga?« — je malce 
pikro pripomnil eden prvih vaških 
možakarjev. Pravijo, da se to naj
bolj pozna pri elektriki, ki je za
htevala od prebivalcev veliko več 
žrtev kot drugje v strnjenih nase
ljih. Posamezniki so zategadelj do
kaj oklevali in skušali prevaliti b re
mena na druge. Prizadevanje veči
ne pa jih je naposled pripeljalo na 
pravo pot, da so tudi sami zavihali 
rokave in »odrajtali« svoje za ne
vidno pomočnico. So pa še trije 
večji na koncu vasi, ki se ne mo
rejo prav sporazumeti zastran elek
trike. Bojda so vmes zrahljani so
sedski odnosi.

Do Radgone imajo približno se
dem kilometrov. Tam je občina in 
tja je treba, če kdo hoče živinski 
'potni list. Za vsako malenkost mo
rajo na občino.

»Veste, med našimi vaščani še 
vedno tli zahteva po krajevni pisar
ni. To so izpovedali tudi na zborih 
volivcev... Na občini pa se bojijo 
prevelikih stroškov, kajti potem 
bomo morali imeti tudi svojega ma
tičarja ...«  mi je pojasnjeval pred
sednik krajevnega odbora, potem pa 
mimogrede pokritiziral tiste vašča
ne, ki znajo za plotom mnogo po
vedati, na zbore volivcev pa jih ni. 
Približno četrtinsko udeležbo imajo.

In še to zapišite, da imamo kar 
32 kilometrov občinskih cest, ki jih 
je  potrebno redno vzdrževali in po
pravljati. Tistih 50 ali 60 tisočakov, 
ki jih dobimo od občine, komaj za
dostuje za cevi in honorarnega ce
starja. Kje pa je gramoz, ki ga mo
ramo voziti 6 km daleč iz Segovec?«

V tem je prav gotovo jedro res
nice. Nekako zapostavljene se po
čutijo proti tistim vasem, ki imajo 
gramoz doma in mnogo manj cest. a 
dobijo prav tolikšne zneske. Še ob 
tako velikem krajevnem  samopri
spevku — na eno kmečko gospodar
stvo odpade okrog 15 delovnih dni 
-  ne morejo vsega pošteno opra

viti. Tu je potreben pravičnejši 
ključ.

Od regulacije Ščavnice si zelo 
mnogo obetajo, čeprav, priznajmo, 
so, kadar pogovor nanese na to 
vprašanje, malce malodušni. Kar 
neučakani so, kajti obeti se vlečejo 
že iz časov stare Jugoslavije. Radi 
bi že videli dejanja. Saj jim tega 
tudi ni zameriti; predlansko jesen 
jim je muhasta Ščavnica preplavila 
niže ležeča polja in vzela mnogo 
žitnega pridelka. Letos morajo celo 
nekateri posestniki kupovati moko. 
V dolini je  okrog 150 ha zemlje 
splošnoljudskega premoženja. Druž
bena posestva, ki s to zemljo uprav
ljajo, so morala opustiti številne 
njive in jih spremeniti v travnike, 
predvsem zaradi oddaljenosti, ne
rentabilnega obdelovanja in po
m anjkanja delovne sile v času. ki 
je  ugoden za obdelovanje (ta pa je 
prečesto zelo skopo odmerjen, kajti 
Ščavnica jim večkrat tem eljito zme
ša račune in ji niso vedno kos niti 
zasebni posestniki). Posestva so se 
nekajkrat celo sporazumela s pri
vatniki za košnjo »iz polovine«. 
Nekaj trave je tudi propadlo. Slabo 
obdelana in opuščena zemlja pa je 
problem, ki ga bo moči dokončno 
odstraniti šele z ukrotitvijo Ščav
nice.

V ščavniški zadrugi, ki je  prav
zaprav edino središče kraja, pa sem 
izvedel, da je do takrat odveč tudi 
misel na traktor, ki bi drdral po 
poljih in travnikih zadružnikov. 
Kolebajoče stanje Ščavnice ne do
pušča rentabilnega posega mehani
zacije v kmetijstvu. Včasih stoji 
voda v dolini po več tednov, ko pa 
se zemlja naposled posuši, se je 
treba podvizati in naglo opraviti 
delo, sicer .  .  .

Če smo že pri zadrugi, potem še 
nekaj besed o n jej. Najbolj me je 
presenetilo, da so se krepko spo
prijeli s kaparjem . Štiri prevozne 
škropilnice brnijo v sadovnjakih iz 
dneva v dan. »Do poslednjega dre
vesa bomo šli« — so zagotavljali 
mladi, od škropiva »orumeneli« 
fantje, pri katerih sem se bil usta
vil. Proti poletju pa pride na vrsto 
še koloradski hrošč.

Poleg sadjarskega deluje aktiv
no tudi živinorejski odsek. O rgani
ziral je  veterinarske preglede za 
jalovost in tuber kulinizacijo živi
ne. Tudi predavanje o metiljavosti 
so imeli. Ta bolezen živine je zelo 
akutna zaradi zamočvirjenih trav
nikov. Mnogi km etje se že borijo 
proti n je j s kapsulami. V zadružni 
plemenilni postaji imajo štiri ple
m enjake in dve plemenski kravi. 
Njun naraščaj prevzemajo člani. 
Nekaj krav imajo tudi v rodovniku, 
V kratkem  pa si mislijo nabaviti 
še plemenskega merjasca.

Zadruga ima dva kamiona. Z 
njima prevaža odkupljeno blago in 
dela usluge tudi drugim naročni
kom. »Nihče nam ne hodi več v 
zelje« — so se pohvalili v zadrugi, 
s tem pa so namignili, da so tudi 
edini odkupovalec v svojem okoli
šu. Glavna postavka je les poleg 
sadja, ki so ga lani odkupili zelo 
veliko. Domačega jabolčnika še 
v zalogi čez 20. litrov. Bolj težko je 
bilo z njim prodreti na trg. Sicer 
pa je v zadružni prodajalni vedno 
živahno: gospodinje prinašajo ja jč 
ka, perutnino in druge dobrine ter 
jih zam enjujejo za sladkor in d ru
go. kar morajo imeti v kuhinji. V 
mnogih primerih je to prava natu
ralna zamenjava: blago za blago!

In morda bi mogli ščavniški za
drugi tudi kaj očitati: da še nimajo 
kreditnega in poljedelskega odse
ka. da še niso vpeljali družinskih 
članskih deležev, d a . . .  Na obzorju 
pa so že tudi nove naloge, s kateri
mi se bo morala zadruga odločno 
spoprijeti. V vasi nimajo ne kovača 
ne kolarja. To je izrazito kmečka 
obrt. G radnja zadružne dvorane za 
sestanke in kulturne prireditve že 
tudi trka na vrata; sedaj se vse to 
dogaja v šoli. ki pa je s svojimi 
tremi razredi odločno prem ajhna za 
osemrazrednico. Saj so že večkrat 
celo mislili na novo šolsko poslopje. 
Pa postaja za umetno osem enjeva
nje živine .  .  .

Kakorkoli je  Spodnja Ščavnica 
»raztegnjena vesnica« in odrezana 

od ostalega sveta (sedaj se pote
gujejo celo za telefon), pa si v njej 
novo življenje vendarle utira svojo 
pot, čeprav krčevito in z no tran ji
mi potresi, ki z elektriko, zadrugo 
in drugimi novostmi uspešno podi
rajo pregraje zaostalosti in zasta
relega v ljudeh. Tudi tukaj se že 
srečujeta človek in napredek.

Slavko Klinar

Kulturno pismo iz Petrovec
V petrovsko-šalovski občini so la

ni uprizorili sedem iger. v tej zimski 
sezoni pa samo štiri (Budinci, Do
lenci, Šalovci in Ženavlje), kar pa 
še ne pomeni, da nazadujejo, kajti 
letos so dramske prireditve kako
vostnejše in zategadelj privabljajo 
v dvorane veliko več gledalcev. To 
pa je tudi glavni namen teh priredi
tev. Kljub neprimernim igralnim 
prostorom, ki so raztreseni po vaseh 
(izjema sta samo Čepinci in Ženav
lje) se igranja željni ljudje ne stra
šijo težav in ovir. na katere zadeva
jo pri svojem delovanju.

Posebno prijetno presenečenje pa 
so pripravili prebivalcem prosvetni 
delavci. Za Prešernov dan so naštu
dirali samostojen program. Skupina

14 učiteljev se je odločila za krožno 
potovanje. Naštudirani program so 
izvedli pred poslušalci v Križevcih. 
Petrovcih, Šalovcih in Čepincih. Naj
več poslušalcev se je zbralo v če
pinski kinodvorani. Učitelje so če
pinski zadružniki nadvse prisrčno 
sprejeli in jih zadržali nekaj časa 
kot svoje goste. Ob slovesu pa so iz
razili željo, naj bi jih take kulturne 
skupine še kdaj obiskale. Učitelji so 
jim obljubili ponoven obisk še v tem 
letu.

Svojega programa učitelji ne bi 
mogli uresničiti v takem obsegu in 
ga posredovati okrog 450 poslušal
cem, če ne bi občinsko politično in 
upravno vodstvo (kakor tudi KZ Pe

trovci) omogočilo prevoz skupine in 
jim tudi drugače pomagalo.

Po končani proslavi so v Šalov
cih priredili še igro »Desetnica«, ki 
so jo igrali šolski otroci in je priva
bila v šolo mnogo odraslih gledal
cev. Igro so uprizorili popoldne in 
zvečer, kar je predvsem zasluga do
mačih učiteljev.

V nedeljo. 17. februarja pa se je 
dramatska skupina PGD Ženavlje 
predstavila v zadružnem domu z 
igro Cvetka Golarja »Dekle z rož
marinom«. Igro je režiral šol. upra
vitelj Rihard Ovček. Dvorana je bila 
nabito polna. Takega obiska že dol
go ne pomnijo v Ženavljah. To pa 
si je dramatska skupina tudi zaslu
žila z dobrim igranjem: kljub jezi
kovni šibkosti, ki je lastna več ali 
manj vsem podeželskim odrom, je 
prišla tokrat do izraza vodilna misel 
igre in so gledalci lahko brez težav 
sledili zapletu kakor tudi razpletu 
tragedije, ki ima svoj konec v Tile
novi gostilni, ko Tomaž zavrača 
krivdo za umor na Jero. Najboljše 
in tudi najbolj prepričevalno so po
dali svoje vloge Lenka, Jera, Tomaž 
in Gontar. Učenec I. razreda Franc 
Holcman, ki je odigral malega Urh
ca, mnogo obeta. Pri uspehu imajo 
svoj delež vsi igralci, ki so se vestno 
in neumorno trudili v hladni zadruž
ni dvorani — celo v poznih nočnih 
urah. M. T.

Mariborska drama pri Vidma
Dramski umetniški ansabel Slo

venskega narodnega gledališča iz 
Maribora je preteklo soboto zve
čer prvič gostoval pri Vidmu ob 
Ščavnici. Zanimanje za uprizoritev 
Patrickove »Vroče krvi« je bilo to
likšno. da so že en dan prej raz
prodali vse vstopnice. Gledalci so 
do zadnjega kotička napolnili dvo
rano in toplo pozdravili nastopajo
če umetnike.

Že prvo gostovanje mariborskih 
gledališčnikov pri Vidmu je doka
zalo, da so tudi kmečki ljudje do
vzetni za dramsko umetnost na višji 
stopnji. Občinski činitelji si zatega
delj upravičeno prizadevajo, da bi 
dobilo to pomembno kulturno sode
lovanje tudi trajnejše obeležje.

-ko
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M A L I N E  in  R I B E Z BODO PRIDELOVALI
V poslovnem okolišu ljutomerske Proizvodne zveze se tudi letos 

odločno zavzemajo za gojenje zahtevnejših, a hkrati rantabilnejših 
kultur. Za pridelovanje malin, črnega ribeza in jagod so, kakor skle
pajo, ugadne talne in podnebne razmere. Tobak se vedno bolj udoma
čuje. Pridelovalni razmah je pogojen z ustanovitvijo odkupne postaje 
s  sedežem v Ljutomeru. Kmetje se zanimajo tudi za pridelovanje pa
radižnikov in druge povrtnine, toda  predelovalna industrija se preveč 
ne ogreva za odkup pridelkov zaradi razmeroma velikih prevoznih 
stroškov. Potrebe narekujejo, da bo kazalo čimprej odpreti poseben 
obrat z napravami za polpredelavo teh pridelkov.

Letos bodo začeli poskusno pri
delovati maline v Bučkovcih in 
Stročji vasi. Za pridelovanje se je 
odločilo čez 40 kmetovalcev. Maline 
že  pridelujejo na večjih zemljiščih 
v sosednjem Medžimurju, zato se

nadejajo, da so za to rastlino ugod
ni talni in podnebni pogoji tudi v 
ljutom erskem okolišu. Poskusno 
pridelovanje malin je  gmotno pod
prlo zadružno podjetje »Agromer
kru« iz M. Sobote. V teh kraj ih in

pa na Razkrižju je tudi dokajšnje 
zanim anje za pridelovanje črnega 
ribeza, vendar pa bo težko zagoto
viti dovolj sadik.

Tobak se uveljavlja kot donosna 
rastlina zlasti v okolici Cvena. Le
tos bo predvidoma precej naraslo 
število njegovih pridelovalcev. Za
tegadelj je  tudi umestno prizadeva
nje za ustanovitev odkupne posta
je, ki bi naj ta preusmeritveni 
proces še pospešila. Ljutomerski 
okoliš ima namreč povprečno n a j
več pridelovalcev tobaka.

Lanske izkušnje so ohrabrile 
precej kmetovalcev tudi za pride
lovanje paradižnika, graha in dru
gih povrtnin, vendar pa so letos ne
koliko slabši izgledi za vnovčenje 
pridelkov; predelovalna industrija 
si skuša zagotoviti dovolj pridelkov 
v bližnjem kmetijskem zaledju in 
se ne ogreva posebno za njihov od
kup v oddaljenih krajih  spričo pre
velikih prevoznih stroškov. Doseda
nje zanim anje kmetovalcev za go
jen je  povrtnine naj bi čimprej na
potilo eno zadružnih podjetij v Po
murju. da bi se zavzelo za ustano
vitev obrata za polindustrijsko pre
delavo pridelkov. Polizdelke je 
namreč mogoče vnovčiti tudi v ino
zemstvu.

Nove rastline, za katere so se 
letos odločili v ljutomerskem oko
lišu. dajejo  naprimerno večji hek
tarski dohodek kot žito ‘ali druge 
ustaljene vrstnice — razen pri to
baku se giblje ta dohodek okrog pol 
milijona dinarjev. Zanimivo pa je, 
da se pridelovanje novih kultur ve
liko bolj uveljavlja na ravnini, 
manj pa v gričevnatem predelu 
(Bučkovci, Videm), čeprav je  na 
hribih mnogo več malih posestni
kov in odvišnih delovnih moči, ki 
bi našle prav pri tem koristno za
poslitev. Naprednost kmetovalcev 
torej lahko ocenjujemo tudi po pri
zadevnosti na tem področju. S. K.

T i k  p r e d  1 2 .  u r o  . . .
Občinski ljudski odbori morajo 

na osnovi temeljnega zakona o var
stvu rastlin pred boleznimi in škod
ljivci izvajali vse ukrepe v svrho 
preprečevanja in zatiranja nevar
nih bolezni in škodljivcev. Da bo 
akcija proti ameriškemu kaparju 
potekala enotno, dajemo naslednja 
navodila: Zatiralno akcijo proti 
ameriškemu kaparju bo tehnično 
izvajala Okrajna zadružna zveza v 
Murski Soboti s pomočjo poslovne 
zveze. Pred začetkom akcije je  tre
ba poskrbeti, da bo na razpolago 
dovolj škropilnic, kemičnih zaščit
nih sredstev in zaščitnih oblek. Ke
mična zaščitna sredstva je treba 
naročiti takoj, da bodo tovarne 
lahko pravilno planirale proizvod
njo.

Okrajni ljudski odbor Murska 
Sobota bo skrbel, da se bo akcija

izvajala v smislu temeljnega zako
na o varstvu rastlin.

Pri Okrajni zadružni zvezi Mur
ska Sobota je osnovana posebna ko
misija (odbor), ki bo akcijo teme
ljito pripravila in nadzirala njen 
potek.

Za člane škropilnih ekip je treba 
prirediti kratke tečaje o upravlja
nju s škropilnicami in samem 
škropljenju.

V zimski sezoni, t. j. od novem
bra 1956 do aprila 1957 se mora iz
vršiti obvezno čiščenje in zimsko 
škropljenje sadnega drevja.

Obvezno se mora poleg pečkate
ga sadja škropiti tudi koščičasto 
sadje, predvsem slive in češplje.

Pred samim pričetkom akcije se 
morajo vsa suha sadna drevesa po
sekati. ostala pa temeljito očistiti 
lišaja, mahu, suhih vej. Priporoča
mo tudi gnojenje sadnega drevja, 
predvsem tistega, ki je okuženo po 
ameriškem kaparju. Škropljneje 
naj se izvaja organizirano z za
družnimi škropilnimi ekipami.

ČEBELARSKI  KOTIČEK
Redkorastoči JAVOR po naših go

zdovih je  zelo cenjen les. Izmed do
mačih lahko uvrstimo b e l e g a  v 
prvo vrsto medonosnih gozdnih rast
lin.

Po velikih, peterokrpih napiljenih  
listih se dobro loči od drugega manj 
vrednega ostrolistnega javora, ki ima 
šobasto nazobčane listne krpe in 
zobčke podaljšane v ostre konice. 
B e l i  j a v o r  izbira v išje polo
žaje, kjer dobi več zračne vlage. 
Naglo prirašča in doseže velike di
menzije. Socvetje nastavlja v obliki 
visečih grozdov, ki jih maja obisku
jejo roji čebel. To je naš najboljši 
javor, ki ga že od nekdaj zelo vred
notijo mizarji. Ostrolistnega najde
mo v porečju Mure, belega pa tu pa 
tam na gričevju Slovenskih goric.

Vsekakor bogato medi s l a d k i  
j a v o r ,  saj proizvaja izredno ve
like količine sladkega soka. iz ka
terega izdelujejo sladkor. Nekaj po
skusov s to rastlino bi morala na
praviti čebelarska društva.

Zrela, okriljena plodišča javora 
nabiramo jeseni, ko listje  odpada z 
drevja. Plodove belega, brez kril, 
to se pravi, da jim krila osmukamo, 
prezimimo v kletnih prostorih in me
seca marca posejemo v vrtno zem
ljo. Setev se brez vsake posebne 
nege dobro obnese. Na stalni pro
stor sadimo 2—3-letne sadike.

A K A C I J A  je danes edina me
donosna rastlino v Pomurju, zasto
pana v tolikšni količini, da lahko 
čebele na njej tem eljito izkoristijo 
glavno pašo. Le nekaj toplih sončnih 
dni je potrebnih v času cvetenja in 
čebele dobro založijo satje zase in 
še nekaj za čebelarjev trud. Če bi 
ne bili naši podjetni predniki nekoč 
tako marljivo zasajali te eksotične 
rastline, bi bili primorani danes 
opustiti čebelarjenje, kajti samo za
radi opraševanja se ne bi izplačalo 
niti bi ne mogli čebelarji pri naj
boljši volji vzdrževati čebel za za
bavo. Kot metuljnica ima tudi aka
cija lastnost, da s pomočjo dušiko
vih bakterij, ki jih poseduje na ko
reninicah, usvaja poglavitno hrano 
dušik iz zraka. Poleg tega dobro 
prenaša sončno pripeko in s koreni
nami odlično veže sipine.

Na prostrani ravnici na levem  
bregu reke Mure je akacij na pre
tek: vse žive meje so je  polne, 
krasi robove cest in vrtov, tvori 
umetne gozdiče, in vse to je bilo ne
davno delo pridnih človeških rok. 
Posnemajmo jih s pogozdovanjem  
ustrezajočih medonosnic, kjer živi
mo. Semenje nabiramo v drugi po
lovici novembra. Stroke zluščimo in 
razprostrto seme temeljito posušimo 
na vetrovnem prostoru. Dobro osu
šenega spravimo v vrečice za spo
mladansko setev. V začetku maja 
seme skozi noč namakamo v presta
ni vodi in takoj posejemo v za to 
do 50 cm globoko rodovitno, bolj 
peščeno, prekopano zemljo v vrste 
drugo od druge pol metra in 2 cm 
globoke jarke. Vznikle občutljive 
rastlinice zavarujemo pred morebit
nim mrazom, jih pridno plevemo, 
okopavamo in po potrebi napojimo z 
mlačno vodo. Krepke enoletne sa
dike posadimo, če nam dopuščajo 
vremenske razmere, že v jeseni na 
stalni prostor za nizki gozd v raz
dalji pol metra in visok 2 metra.

Občni zbor križevskih čebelarjev

Stanje je kritično
Pred dnevi so imeli čebelarji 

križevskega okoliša letni občni 
zbor. Ugotovili so, da je bila tudi 
lanska letina, predvsem kar zadeva 
ajdino pašo, zelo slaba. Kakor vsa 
prejšnja leta. so morali križevski 
čebelarji prezimiti čebelje družine 
tudi tokrat s sladkorjem, kar je 
marsikaterem u čebelarju vzelo ve
selje do čebel.

Na občnem zboru so ugotavljali, 
da je  domača km etijska zadruga 
sicer zelo dobra, premalo skrbi pa 
posveča prav čebelarstvu, čeprav je 
znano, da so čebele kmetijstvu zelo

potrebne, saj ima čebelar od čebel 
le 20 do 30 odst. koristi, ostalo pa 
gre na račun opraševanja poljskih 
rastlin.

Čebelarji so grajali tudi ceno 
denaturirnega sladkorja. Nekateri 
ra je  kupujejo čisti sladkor, čeprav 
je  nekoliko dražji. Tako vsaj ni 
treba sladkorja čistiti, kar zahteva 
precej časa.

Letos bodo organizirali spet ne
kaj prevozov na pasišča kot so sto
rili to že lani. Tako upajo, da bodo 
pritegnili v svoje društvo še več 
čebelarjev. T. S.

Samo najboljša živina
Kakor vsako leto. tako bo tudi 

letos priredila OZZ v M. Soboti po
sebne sejme plemenske živine. Le
tos bodo sodelovale na teh sejmih 
tudi novoustanovljene proizvajalne 
zveze. Prvi sejem bo 23. marca, d ru
gi 17. aprila in tre tji 3. ju lija . Prvi 
sejem je namenjen samo za proda
jo krav in telic, drugi za bike, tre tji 
pa za krave, telice in bike. Živino 
bo ocenila posebna komisija in šele 
za tem — okrog 11. ure se prične 
prodaja. Prijave za sejem bodo 
zbirale kmetijske zadruge, in sicer 
do določenega roka. Po prijavah bo 
OZZ določila k raje in datume pre
gledov za sejem namenjene živine, 
kajti na sejem smejo prignati kme
tovalci samo živino, ki je  bila p re
gledana, tuberkulinizirana itd.

Po sklepu okrajnega živinorej
skega odbora smejo na sejem samo 
živali, ki dopolnijo 14 mesecev sta
rosti. Izjema je le decembrski se
jem. Drugi pogoj za dopustitev na 
sejem je tudi ta, da imajo m atere 
za prodajo namenjenih plemenskih 
bikov najm anj 2500 1 mleka in n a j
manj 3,5 odst. tolšče.

Praviloma smejo na sejem za 
krave in telice samo rodovniške 
krave do 8 let starosti z molznostjo 
preko 2500 kg. Na tem sejmu pri
dejo v prvi vrsti tudi v poštev te

lice (breje), ki dosegajo težo 400 kg. 
Veterinarski pregled je obvezen tu 
di za te. Le v izjemnih prim erih — 
kolikor bi bila to želja kupcev — 
bodo smeli prignati kmetovalci tudi 
nebreje telice stare 1 leto in več.

Prvi sejem, ki bo 23. marca, o r
ganizira okrajna zadružna zveza na 
posebno željo kupcev iz Srbije. Ku
povala pa bodo tudi domača kme
tijska posestva in člani km etijskih 
zadrug. Plemenske bike bodo kupo
vale v glavnem le kmetijske za
druge. inž. Tibor Titan

Pripravimo dober g n o j
Zelo malo izkoriščamo straniščnik ali fe

kalije za gnojenje povrtnin, ker imamo za
radi nepoučenosti slabe izkušnje s tem na 
dušiku in fosforjevi kislini bogatim doma
čim gnojilom. Večja gospodarstvu, ki raz
polagajo z dovoljno količino živalskega gno
ja, ga ne uporabljajo, niti ni potrebno, da bi 
spravljala grez na vrt. Pač pa sili vrtičkar
je, šole in male posestnike, da se poslu
žujejo fekalij. Z majhno izjemo potrebujejo 
svežo vsebino, ki zoprno zaudarja in po
leg tega močno veže zemljo, jo  zbija in 
kvari sprstenelo strukturo tal.

S pravilno pripravo greznice odpadejo 
vse te nevšečnosti. Delajmo tako: nekaj 
časa pred uporabo vsipamo v straniščno 
jamo na vsakih 100 1 vsebine: 2 kg zelene 
galice, 4 kg gašenega apna. lopato lesnega 
pepela in 2 lopati saj. Vse skupaj preme
šamo in jamo dobro zapremo. Na dan gno
jenja še zdrobimo v pripravljeno brozgo 
toliko zemlje, da dobimo sipko mešanico. 
Tak gnojilni preparat vsebuje vse glavne 
hranilne snovi, ki jih potrebuje rastlina in 
nima nikakšnega neugodnega vonja. Z njim 
gnojimo vsem tistim rastlinam, ki jih ne 
uživamo v svežem stanju. Spomladi ga

spravimo v zemljo vsaj 3 tedne pred se
tvijo.

Mnogo bolje in ceneje izkoristimo feka
lije v obliki komposta. Za kompostišče iz
beremo zasenčeni vrtni prostor, kjer iz
kopljemo plitvo jamo. Sem spravljamo ne
dozoreli plevel (dozorelega predhodno se
žgemo). listje , zemljo iz jarkov in stezic, 
pepel, saje, smeti, kuhinjske odpadke in 
podobno. Približno na vsakih 8 delov na
vedene tvarine primešamo 1 del greznič
nega blata. Kup plastiramo največ meter 
visoko in končno nanj nasipamo in potla
čimo plast zemlje. Kompostirano snov 
vzdržujemo v vlažnem stanju. Zato po po
trebi gomilo zalijemo s sečnino ali vodo. 
Med letom kompost parkrat prekopljemo, 
da spravimo spodnje plasti na površino in 
površino vsakokrat na novo zastremo s 
stlačeno prstjo. V enem letu navadno 
kompost dozori in presejan je  za takojšnjo 
uporabo.

Ni naravnega niti umetnega gnojila, ki 
bi tako koristno služil vrtnarstvu, kakor 
zrel, dobro pripravljen kompost, s katerim 
moremo dovajati največ hranilnih snovi ne
nasitni, bnjno rastoči povrtnini. Zal, kompo

stiranje je bilo do sedaj vpeljano le v vr
tovih poklicnih vrtnarjev. Če ga bodo za
čele naše pridne napredne gospodinje uve
ljavljati na vasi, se bodo kaj kmalu pre
pričale, da se napravljanje komposta dobro 
izplača, saj z njim dosežemo obilnejše in 
kakovostnejše pridelke.

Ludvik Kosi, Bučkovci

„Teden kislega zelja“
Kitajski prebivalci San Franci

sca so te dni praznovali »teden ki
slega zelja.« Reklamni menažerji 
Zveze ameriških tovarn kislega zel
ja, ki so priredili ta teden, so ugoto
vili, da so na Kitajskem že pred 
2000 leti jedli kislo zelje. Dosedaj 
so bili v Ameriki glavni potrošniki 
kislega zelja Nemci. Ameriški to
varnarji pa se zdaj trudijo, da bi 
tudi Kitajce navadili na kislo zelje.

B E L E Ž K A
Lani ob tem času smo negodovali 

zastran umetnih gnojil, ki so neizko
riščena ostajala na zalogi o breme 
zadrug. Letos pa se je precej obrnilo 
na bolje. Po sprostitvi kratkoročnih 
kreditov in regresov so od tedaj 
pri ljutomerskem  »Kmetovalcu« pro
dali že čez tri vagone umetnih gno
jil. Nekatera gnojila so jim  celo po
šla. V  km etijski zadrugi v Križevci 
pri Ljutomeru so kmetje dosedaj 
sklenili že za okrog pol milijona di
narjev ustreznih pogodb za umetna 
gnojila in živinski naraščaj, za toli
ko pa jih še verjetno bodo. Pogodbe
nikov je dosedaj 61.

Odločitev o zvezi s krediti ni na
šla vseh zadrug dovolj pripravljenih 

predvsem kar zadeva zaloge 
umetnih gnojil — zato bodo morale 
sedaj poskrbeti, da bodo kmetovalci 
zares pravočasno dobili vse s kredi
tnimi pogodbami naročene potreb
ščine.

V križevskem okolišu pa so neka
teri kmetovalci vzeli na kredit tako 
male količine (50 ali 100 kg) umetnih 
gnojil, da se z njim i ne bodo kdo ve 
kaj pomagali. Je to posledica neza
nesljivosti ali kreditne nesposobno
sti? Vsaj delno pa bo držalo, da še 
posamezni kmetovalci ne vedo, kate
rih snovi zemlji najbolj primanjkuje, 
zato pa z umetnimi gnojili bolj po
skušajo kot pa gnojijo.

Zategadelj je toliko bolj potrebno, 
da začne delovati v Ljutomeru že 
urejeni laboratorij za analizo zemlje. 
V laboratoriju bodo preiskovali raz
lične vzorce zemlje in na osnovi ugo
tovljenega razmerja raznih snovi v  
njej nasvetovali kmetovalcem, kate
ra gnojila ter v kakšnih količinah 
in razmerjih naj uporabljajo na svo
jih njivah in travnikih. Laboratorij 
bo začel delovati, brž ko bodo odstra
nili še zadnjo tehnično oviro, ki pa 
ni težko premagljiva. -ko

KMETIJSKI SVETOVALEC
Inž. Marija Andoljšek:

ZADRUŽNI VRTOVI
Slovenija je  bila že pred vojno 

znana po pridelovanju nekaterih 
vrtnin; o tem nam pričajo imena 
raznih sort, kakor: belokranjska ali 
ptujska čebula, ljubljansko ali ka
šeljsko zelje, različne domače sorte 
fižola, posebno ribničana, škofje
loške kumare, ljubljanska solata le
denka itd. Večja središča je oskr
bovala večinoma neposredna okoli
ca, kajti dovoz zelenjave iz Primor
ja je  šele zdaj. po vojni, postal ži
vahnejši.

Izmed vseh kmetijskih panog pa 
se na podeželju nobena ni tako ma
lo razvila kot ravno vrtnarstvo. Go
jen je  vrtnin, zlasti zelenjave, se je 
povečalo samo v bližini mest in 
večjih industrijskih središč. Drugod 
je zelenjavi odmerjen razmeroma 
zelo majhen prostor v vrtu ali v 
zeljniku. So kraji, k jer razen peter
šilja, korenja, zelja in fižola, ne 
gojijo nobene druge vrtnine. Z vi
tamini bogate vrtnine kot so: papri
ka. paradižnik, špinača, radič, 
ohrovt, cvetača in por, še niso pro
drle na deželo.

Zelenjava pa je v vseh letnih 
časih potrebna v vsakodnevni pre
hrani. Hrana brez sadja in zelenja
ve je lahko količinsko zadostna, 
prim anjkuje pa ji nekaterih vita
minov in rudninskih snovi. Doka
zano je. da z uživanjem zelenjave 
postane človek odpornejši proti 
različnim boleznim. Razna obolenja 
pri otrocih in odraslih večkrat na
stanejo zaradi pom anjkanja vita
minske hrane.

Treba je znatno povečati pride
lovanje zelenjave, da bo zadoščeno 
osnovnim potrebam v naši prehra
ni. Poleg porabe zelenjave za dom. 
jo moramo pridelovati tudi za trg 
in za konservno industrijo.

Kakor druge kmetijske panoge 
pospešujemo tudi vrtnarstvo po 
kmetijskih zadrugah. Žene zadruž
nice naj ne skrbe samo za pospeše
vanje prašičereje in perutninar
stva, ampak tudi za dvig in širjenje 
vrtnarstva.

Naloge, ki jih imajo žene za
družnice iz vrtnarstva so sledeče: 
uredijo naj domače vrtove, napra
vijo zaprte grede pri km etijskih za
drugah za proizvodnjo sadik, skrbe 
naj za primerno vrtno orodje, pre
gledajo naj, kje bi bilo umestno 
gojiti vrtnine tudi na večjih povr
šinah in naj dajejo pobudo za čim 
prejšnjo ureditev šolskih vrtov.

Prva naloga, ki smo si jo žene 
zadružnice postavile, je  ureditev 
domačih vrtov. Domači vrt je  že od 
nekdaj ponos žena in deklet. Mar
sikje pa. žal, še vedno ugotavljamo, 
da vrtovi slabo služijo svojemu na
menu. Opažamo razne pom anjklji
vosti. V prihodnje jih moramo od
praviti. Naši kmečki vrtovi so ve
činoma zelo majhni in neograjeni, 
cvetje in zelenjava sta posajena 
brez pravega reda, vrtnine niso po 
kolobarju pravilno razvrščene, njih 
izbor je  majhen, zemlja tudi ni iz
koriščena čez vse leto. Da pride
lamo zadosti zelenjave ze eno osebo 
na leto, potrebujem o 50—75 m2 v rt
ne površine. Na tej lahko pridela
mo okoli 200 kg različne zelenjave, 
kar je dovolj za osebo na leto. 
Petčlanska družina mora torej imeti 
za domačo uporabo okoli 3 are v rt
ne površine. Če se pa gospodinja

odloči tudi za tržno pridelovanje, 
mora biti ta površina seveda pri
merno večja. Vsako leto in za vsak 
vrt moramo napraviti načrt razvr
stitve vrtnin, pri tem pa upoštevati 
tudi pravila kolobarjenja.

Ker je  to nalogo nemogoče po
vsod takoj izvršiti, smo žene za
družnice spoznavale vrste in izbor 
vrtnin, obdelavo in gnojenje zem
lje, čas in način setve oziroma sa
ditve, nego rastlin in drugo. Zlasti 
se bodo seznanile tudi s sredstvi in 
njih uporabi za zatiranje raznih 
vrtninskih škodljivcev. Taki vrtovi 
so že skoraj v vsakem okraju . Po
sebno živahno je delo žena zadruž
nic v tem smislu v celjskem okraju. 
Že sedaj imajo več takih vrtov, a 
na šestih kmečkih vrtovih so na
pravile tudi zaprte grede za pride
lovanje sadik. Taki vrtovi so v 
kranjskem  okraju v Selški in Po
ljanski dolini, dalje v ptujskem, 
mursko-soboškem in kočevskem 
okraju.

Vsako pomlad je veliko povpra
ševanje po sadikah, ki jih  zadruž
nice ne morejo pridelati doma. V 
celjskem okraju so žene zadružni
ce organizirale nabavo sadik za ti
ste kmetijske zadruge, k jer ni no
bene vrtnarije. Posamezne zadruge 
skušajo tudi že same pridelovati 
dovolj sadik. Postavile so si zaprte 
grede. V njih vzgajajo sadike pa
radižnika. paprike, zgodnjih kapus
nic in sadike različnih cvetic. Take 
zaprte grede že imajo km etijske za
druge Šoštanj, Rečica pri Laškem

in Žreče, v mursko-soboškem okra
ju  imajo zaprte grede že v devetih 
zadrugah. V kočevskem okraju  so 
nekatere km etijske zadruge napra
vile zaprte grede na šolskih vrto
vih.

Vsaka kmetijska zadruga bi mo
rala vsako leto oskrbeti svoje člane 
s kakovostnimi semeni in sadikami 
najrazličnejših vrtnin, jagod in cve
tic.

Kmetijske zadruge naj bi naba
vile tudi zelo primerno Volfovo vrt
no orodje za obdelavo vrtov. N aj
laže seznanimo žene zadružnice o 
koristnosti t ega orodja, če ga poka
žemo pri delu samem in jih  pouči
mo, kako ga je treba uporabljati.

O krajne zadružne zveze naj 
pregledajo, kje so možnosti za p ri
delovanje vrtnin in različnih vrtnih 
semen na večjih površinah: seveda 
morajo tudi organizirati odkup teh 
pridelkov. Letos so zadruge v m ur
sko-soboškem okraju odkupile 12 
vagonov zrelega paradižnika za to
varno »Kalnik« v Varaždinu.

Mladi zadružniki in žene zadruž
nice naj se zanimajo tudi za ure
ditev šolskih vrtov. Na teh naj bi 
dobivala šolska mladina praktičen 
pouk za gojenje cvetja, zelenjavo, 
okrasnih in sadnih dreves in naj bi 
spoznavala najprim ernejše vrtnar
sko orodje. Mladina bi pridobljene 
izkušnje prenesla tudi na domače 
vrtove in dala pobudo za njih na j
primernejšo ureditev in obdelavo. 
Šolski vrt prav tako lahko služi že
nam zadružnicam za pouk. Nekate
re uvidevne zadruge so na Kočev
skem pripomogle tudi z denarnimi 
sredstvi, da so dobro uredile lepe 
šolske vrtove, ki naj bi služili na
predku vrtnarstva za dom in za 
trg  tudi na deželi.
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VZGOJA DOM ZDRAVJE
7 PRAVIL ZA MATERE

Starši so pogostokrat hudujejo, če otroci v šoli ne uspevajo 
tako kot n. pr. sosedovi. Včasih postanejo zaradi tega kar zavistni, 
ne vedo pa, da svojemu otroku pri učenju lahko m arsikje po
magajo, zato naj si teh 7 pravil zapomnijo, predvsem pa matere, 
ki imajo s svojimi otroki z ju tra j največ opravka.

1. Otroka vzbudite pravočasno, 
da bo imel čas za ponavljanje sno
vi, za oblačenje, umivanje in zajtrk. 
Pomnite: z ju traj je spomin najbolj 
svež.

2. Ne pustite otroka poležavati z 
zvezkom ali šolsko knjigo v poste
lji. Tako se navadi lenarjenja. Ne 
budite pa ga tudi prezgodaj, k je r bo 
prišel otrok v šolo utrujen. Ne sili
te ga zju traj k težjim delom. Tak 
otrok v šoli počiva in ne more sle
diti pouku.

3. Spomnite otroka že zvečer na 
to, da si pripravi šolsko torbo. Pre
pričajte se, če ima nalogo in če ob
vlada za naslednji dan predpisano 
snov.

4. Ne pošiljajte otroka tik pred 
odhodom v šolo n. pr. v trgovino, k 
znancem ali po drugih opravkih, da 
ne zamudi pouka.

5. Ne grenite otroku odhoda v 
šolo z očitki, godrnjanjem ali celo 
z domačimi prepiri. Otroku je po
treben za duševno delo mir, zato se 
poslovite od otroka ljubeznivo, s 
primerno bodrilno in opominjajočo

besedo! S tem povečate učenčevo 
voljo do dela v šoli.

6. Dajte otroku pravočasno in 
dovolj izdaten zajtrk. H lastanje v 
zadnjem trenutku pred odhodom v 
šolo ni slabo le za njegov želodec, 
temveč tudi zato. ker postane otrok 
nemiren.

7. Navadite otroka na južino, ki 
jo naj jem lje redno v šolo. Nič na
pačnega pa ni, če se tudi zanimate 
kaj delajo otroci med potjo v šolo 
in domov.

-al

JE RAK NEOZDRAVLJIV ?
Še pred petdesetimi leti je  bila 

tuberkuloza tista bolezen, ki je po
brala največ ljudi. Danes tuberku
loza ni več tako nevarna, toda po
javila se je še bolj zavratna bole
zen — rak.

Številni znanstveniki po svetu se 
trudijo, da bi odkrili dovolj učinko
vito zdravilo proti raku. Doslej jim 
to še ni uspelo. S tem pa še ni re
čeno. da je rak  neozdravljiv. Danes 
zdravijo raka z rentgenskim in ra 
dioaktivnim obsevanjem, z operaci
jo  in s celo vrsto drugih pripomoč
kov.

Nekatera rakasta obolenja samo 
obsevajo (rak na koži, ustnicah, v

nosni votlini, na vratu, maternici 
itd.). Z obsevanjem zdravijo raka 
tudi na pljučih in jetrih. Da želod
cu. črevesju, ledvicah itd. rakasta 
obolenja operirajo, če je bolezen 
šele v začetni stopnji. Včasih raka
ste tvore najprej obsevajo in šele 
nato operirajo in obratno.

Vsako zdravljenje pa je seveda 
brezuspešno, č e  se je bolezen že 
tako močno razpasla, da bi moral 
zdravnik izrezati ta ali oni življenj
sko važen organ. Zato je pri tej bo
lezni odločilno največ to, če poišče 
bolnik zdravniško pomoč dovolj 
hitro.

Po čem spoznamo raka
Kakor je rakastih obolenj več 

vrst, tako je tudi več vrst znakov, 
ki izdajajo to bolezen. Taki znaki 
so predvsem: vse bule, ki se veča
jo vidno ali otipljivo; vse rane, ki 
dolgo časa ne zacelijo; sprememba 
barve in velikosti materinega zna
menja; rane na sluznici ust, nosa, 
spolnih organov, ki ne zacelijo v 
14 dnevih; trde, ne boleče bule v 
dojkah; dolgotrajne ali ponavljajo
če se krvavitve v blatu ali iz nož
nice, posebno pri meni; stalne pre
bavne motnje, posebno še, če so po
vezane s stalnim hujšanjem ; vsa
ko hujšanje kateremu ne vemo 
vzroka; trdovratna zaprtost, ki se 
menjava z drisko,  posebno še pri 
starejšem človeku; hripavost, ki 
traja več kot 3 tedne. Če bi bili vsi 
ti znaki povezani tudi z bolečina
mi bi šel marsikdo še pravočasno k 
zdravniku, tako pa te znake vsaj 
od začetka zanemarjamo, kar ima 
lahko odločilne posledice.

Pri moških je najpogostejši že
lodčni rak. Zavzema 40 % vseh obo
lenj raka. Med vzroke želodčnega 
raka prištevajo znanstveniki zavži
vanje grobo pripravljene hrane, 
slabo negovane zobe, kajenje, uži
vanje koncentriranega alkohola, 
prevročih pijač in jedi. Pri ženskah 
je  rak najpogostejši na maternici 
in dojkah. Na maternici se pojavlja 
rak najpogosteje na vratu mater

nice. Najpogosteje nastopa pri žen
skah med 35 in 55 letom starosti; 
pogosteje pri ženah, ki so rodile.

Pregled opravimo tudi sami
Vsaka žena bi se morala po 35 

letu starosti vsak mesec vsaj en
krat sama pregledati. Do pasu sle
čena se postavi pred ogledalo, skle
ne roke na temenu in opazuje ve
likost in obliko dojk ter jih  prim er
ja. Na mestu k jer je  rak se koža 
vgrezne, vgrezne pa se tudi brada
vica in se pomakne navzgor. Pre
gledati je treba tudi spodnjo stran 
dojke tako, da jo  privzdignete. Na
to rahlo stisnete in pazite, če se ne 
pojavi krvav izcedek. Pretipljete 
tudi vsako dojko, če mi morda kje 
kaka otrdlina. Teh ne smete stiska
ti, ker s tem pospešite rast zasev
kov raka. Pri takih pregledih in 
sumljivih ugotovitvah je treba po
iskati zdravniško pomoč brez od
lašanja. Le tako. ob hitrem zdrav
ljenju rak ni tako nevarna bolezen.

Letos brez gripe ?
Na infekcijskem oddelku mur

skosoboške bolnišnice v Rakičanu 
doslej še niso imeli nobenega pri
mera obolenja zaradi gripe. Tu in 
tam sicer kdo zboli, vendar je bo
lezen le lažjega značaja. V Rakiča
nu so mnenja, da se nam letošnje 
pomladi ni treba bati gripe, ker se 
pojavlja bolezen navadno v pre
sledkih po nekaj let.

Sporočamo, da je ustanovilo prevozniško 
podjetje in špedicija

» T r a n s p o r t «  Maribor  
poslovalnico v Murski Soboti

Lendavska cesta 10/IV.-2 — Telefon štev. 133
Priporočamo, da se poslužujete uslug našega podjetja. Jamči

mo vam za hitro in solidno poslovanje.
Redna proga je vsak četrtek iz Maribora v Mursko Soboto in 
nazaj. Vsa naročila iz Maribora in drugih krajev sprejemamo 

na isto telefonsko štev. 133.
Skladišče je v Murski Soboti.

R E D E K  J U B I L E J
Dne 24. februarja je  slavil član 

Društva upokojencev v Ljutomeru 
tov. Aleksander Anošek 100. rojstni 
dan.

Glede starosti nima menda daleč 
okrog tekmecev, saj je  to res redek 
jubilej.

Jubilant se je rodil leta 1858 v 
Ormožu. Star komaj 2 leti s e  je  
preselil s svojimi starši v Ljutomer, 
k jer živi še danes. Po končani šoli 
in odsluženju vojaškega roka je

služboval v Ljutomeru pri takratni 
davčni upravi, na sodišču, pri od
vetniku, notarju  in nazadnje kot 
knjigovodja pri Mestni hranilnici 
Ljutomer.

Leta 1926 je bil upokojen, ven
dar je  delal še do leta 1936, ko se 
je končno, star 78 let, umaknil v za
služeni pokoj.

Kot vojaški godbenik je ustano
vil v Ljutome ru  godbo na pihala in

godala ter bil dolga leta njen vodja.
Kljub visoki starosti ima še zelo 

svež spomin, saj se do podrobnosti 
spominja Slovenskega tabora v L ju
tomeru.

Jubilanta se je spomnilo tudi DU 
in mu s skromnim darilom čestitalo 
k visokemu jubileju.

Trdi ljutom erski korenini želi 
zdravje in še mnogo let tudi ured
ništvo Pomurskega vestnika.

F i l m  o  Dubr o v n i k u  na programu 
a n g l ešk e  te leviz i je

Londonska televizijska postaja 
BBS bo prikazovala 14. aprila do
kumentarni film »Dubrovnik pole
ti«. Film so posneli lani. Pri sne
manju je sodelovalo tudi beograj
sko filmsko podjetje »Filmske no
vosti«. Tričetrt ure trajajoč pro
gram bo prikazal lepote našega Ja
drana in kulturne spomenike Du
brovnika. Med drugim bo prikazal 
tudi odlomek iz lanskih dubrovni
ških iger (balet Frana Lotke »Vrag 
na vasi« itd.). YP

Žile iz nylona
V Ameriki so začeli uspešno upo

rabljati pri operacijah »neylonske 
žile«. Zdravniki so že praktično pre
izkusili možnost zamenjave dela žile 
s posebno cevko iz nylona. Uspelo 
jim je s tako »nylonsko« žilo zame
njati celo aorto, ki dovaja srcu kri.

Nek inženir iz Birmighama, star 
57 let, je prvi človek na svetu, ki 
ima del žile iz nylona. Pred opera
cijo ni mogel napraviti niti deset ko
rakov zaradi obolelih žil na nogah. 
Zdaj hodi spet celo na lov.

V Radencih žene
dobre zadružnice

Ob lepi udeležbi članov je bil v 
nedeljo občni zbor Kmetijske za
druge v Radencih. Zadruga se je v 
zadnjem letu okrepila, kar so po
udarili tudi občinski in okrajni za
stopniki, ki štejejo radensko KZ 
med eno močnejših zadružnih orga
nizacij v občini in okraju. Zadruga 
ima blizu 270 članov, ki kažejo za 
delo posameznih odsekov veliko za

nimanje. Zadruga ima tri posloval
nice, 4 pospeševalne odseke, sadjar
skega, živinorejskega, poljedelske
ga in odkupnega ter sekcijo žena. 
Od teh je bil najboljši živinorejski 
odsek, medtem ko bosta morala po
ljedelski in sadjarski letos svoje 
delo usmeriti v večjo dejavnost. Za
druga ima svojega tehnika, ki po
maga zadružnikom z nasveti in 
agrotehničnimi ukrepi.

Letos je  zadruga ustanovila hra
nilno-kreditni odsek.

Mladina soboške gimnazije
Mladinska organizacija soboške 

gimnazije šteje nad 200 članov. V 
sklopu te organizacije deluje 
MKUD »Štefan Cvetko«, šahovski 
krožek, marksistični krožek in 
športni aktiv gimnazije.

Na zadnjem sestanku so veliko 
govorili o šolski reformi in o šol
skem igrišču. O šolski reformi je 
govorila osmošolka Cveta Kučan. O 
šolskem igrišču pa so govorili že na

občnem zboru. Izvolili so delavno 
vodstvo. Prostor je  sicer preoran, 
potrebno pa je še mnogo truda in 
tudi nekaj denarja. Od ravnatelja 
so na tem sestanku zvedeli, da v 
šolskem proračunu za ta namen ni 
predvidenih sredstev. Pomagali naj 
bi si na ta način, da bi začeli z 
zbiranjem prostovoljnih prispevkov 
pri podjetjih. Vprašanje je. ali bo 
takšna akcija uspešna.

ESPERANTO PIŠEMO IN 
GOVORIMO ENAKO
Pravopis in izgovorjava sta v 

esperantu tako ali še bolj enostav
na kakor v slovenščini. Naglas je 
brez izjeme na predzadnjem zlogu. 
Spomin v tem pogledu ni niti n a j
manj obremenjen. Preden predelaš 
v angleščini ali ruščini samo silno 
zamotana pravila fonetike in pravo
pisa, si se že skoraj naučil esperan
ta.

Nova številka
„ SODOBNEGA GOSPOD INJSTVA“

Čeprav s precejšnjo zamudo, ki so jo 
povzročile tehnične ovire, je  ta gospodinj
ska revija uspešno stopila v novo leto. Vsi 
prispevki, kolikor jih je  objavljenih v prav
kar izšlem zvezku, so bogati nasvetov, ki 
bodo koristili sleherni družini.

Uvodnim mislim tov. Vide Tomšičeve o 
našem življenjskem  standardu, o socialno
zdravstveni in prosvetni službi ter o sta
novanjski izgradnji in mislim tov. Edvarda 
Kardelja o proračunih in o naši trgovini 
sledi članek, kako si olajšamo dviganje in 
prenašanje težjih bremen. Precej prostora 
odmerja revija pletenju in pleteninam. 
Opozarja na prednosti novih pletilnih stroj
čkov in svetuje, kako se pobiranjem zank 
brez vsakršnih izdatkov povečamo različne 
pletenine. Družinam, ki žive v tesnih sta
novanjih, daje rev ija  pobudo, kako si s 
pomočjo e taže preuredimo sobo v miniatur
no stanovanje.

Poleg jedilnikov in receptov za brez
mesne jedi boste našli v novem zvezku 
»Sodobnega gospodinjstva« še nasvete za 
zgodnjo vzrejo piščancev, ki bi lahko 
vrgla perutninarjem precej dobička. Ured
ništvo je  letos obnovilo rubriko »Vpraša
nja in odgovori«, v kateri bo svetovalo svo
jim bralkam, kako najuspešneje opravimo 
to ali ono gospodinjsko delo. V tej številki 
odgovarja na vprašanje o škrobljenju mo
ških srajc.

Kozmetika
Žene večkrat želijo nasvete kako naj 

neguje svoje lice. Zena bo našla tudi 
sedaj v prvih spomladanskih tednih vsak 
teden vsaj pol ure časa za nego svojega 
obraza. Droben nasvet: obloga kravjega si
ra in limone vam bo naredila kožo glad
ko. Kravji sir deluje zelo umirjajoče, če 
pečejo oči, ali zateče občutljiva koža ob očeh. 
Sir osvežuje in hladi. Obloga s sirom je  
edina, ki jo  smemo dati v neposredno b li
žino oči, česar se pri vseh ostalih oblogah 
navadno izogibamo. Kako pripravimo masko 
iz kravjega sira?

Dobro premešajte sir z malo mleka tako 
da dobite gosto maso. Ko ležete stavite za 
prst debelo oblogo te mešanice na obraz, 
na veke in na čelo. Ležite mirno, sproščenih 
mišic dokler se masa nekoliko ne strdi. Ob
čutili boste, da vas namaz ugodno hladi, 
kasneje pa čutite prijetno toploto. Ko se 
maska strdi, jo  vzemite z obraza, a ostanke 
na vekah in trepalnicah izperite z mlačno 
vodo.

DROBNE
IZ POMURJA

BELTINCI — V počastitev Dne
va žena je priredila Socialistična 
zveza v Beltincih slavnostno akade
mijo. Proslava je bila zelo skrbno 
pripravljena zato je uspela.

Pred nekaj dnevi so preselili 
beltinsko občinsko knjižnico v bolj 
primerne prostore. H krati so ure
dili tudi čitalnico. Knjižnica ima 
čez tisoč knjig, kar je  zelo malo.

POLANA - Minulo nedeljo so zaklju
čili v Polani 14-dnevni kuharski tečaj, ki 
ga je obiskovalo 20 vaščank. Ob koncu so 
tečajnice pripravile tudi lepo razstavo. Da 
je tečaj uspel je  mnogo pripomogla KZ 
Črnelavci.

KUPŠINCI Preteklo nedeljo so gosto
vali kupšinski igralci z Budakovim »Mete
žem« v Sebeborcih. Gostovanje je  uspelo.

GORICA — Tudi na Gorici so pred 
kratkim zaključili kuharski tečaj in pri
pravili razstavo.

KAPELA — Udeleženke kuharskega te
čaja na Kapeli pa so pripravile razen raz
stave še igro »Svet brez sovraštva« s ka
tero bodo gostovale tudi na Rožičkem vrhu. 
Tečaj je  vodila požrtvovalna ljudskopro
svetna delavku Anica Vrtačičeva, dočim je 
predavala o spolni vzgoji, o vzgoji druži
ne in o sodobni prehrani predsednica okraj
nega centra za gospodinjsko pospeševalno 
službo tov. Marija Levarjeva.

ROGAŠEVCI — Okrog 50 mladincev in 
mladink iz okoliških krajev je  pred krat
kim spet pridno delalo na gradbišču bodo
čega rogaševskega kulturnega doma. Ško
da, da niso tako aktivno tudi v Pertoči.

LENDAVA — Lendavski gasilci so zim
ski čas zelo dobro izkoristili. Večina ga
silskih društev v občini je priredila po
učna predavanja, ponekod pa celo tečaje 
za izprašane gasilce.

KRISTANCI — Pred nekaj dnevi so za
ključili v Krištancih in Šalincih pri Ljuto
meru vsa dela pri elektrifikaciji vasi. Tako 
ko je  po sedmih letih končno le zasvetila 
tudi v tem kraju elektrika.

LENDAVA — V Lendavi je  bil pred ne
davnim seminar s tajniki sindikalnih po
družnic podjetij. Na seminarju so govorili 
o proizvodnih načrtih in o tarifnih pravil
nikih.

IVANOVCI Domači gasilci so skle
nili na občnem zboru, da bodo letos po
pravili gasilski dom in pričeli zidati dvo
rano, za katero imajo zidno opeko že pri
pravljeno.

TRNJE — Mladina v Trnju je  priredila 
»Pustni večer«, ki je zelo dobro uspel. V 
kratkem bodo uprizorili tudi igro.

IZ KUZME
Prebivalci Kuzme so vzradoščeni 

sprejeli vest, da je končno ugodeno 
njihovi večletni želji; od ponedelj
ka naprej je  začel redno voziti 
avtobus tudi v njihov kraj. Odtod 
bodo mnogo bolje povezani s svo
jo okolico in okrajnim  središčem. 
Avtobus odpelje iz k ra ja  vsako ju 
tro, vrne pa se popoldne. Proga vo
di tudi skozi občinsko središče.

Dramska skupina domačega pro
svetnega društva se pripravlja na 
uprizoritev igre »Sin«. Prebivalci z 
velikim zanimanjem pričakujejo 
premiero, želijo pa. da bi prišla k 
njim v goste tudi dramska skupina 
prosvetnega društva od Grada z 
Nušičevo komedijo »Dr«.

Šolski otroci so priredili uspelo 
maškarado. Dvorana v zadružnem 
domu je bila nabito polna in starši 
so z navdušenjem sledili šaljivemu 
programu.

TIŠINSKE BODICE
Pred tednom so v Gradišču objavili naj 

se zbero krvodajalci pred zadružnim do
mom v četrtek, od koder jih ho odpeljal 
avto rdečega križa v bolnišnico v M. Sobo
to. Zbralo se je  precej ljudi, toda avtomo
bila ni bilo. Telefonirali so v M. Soboto od 
koder so odgovorili, da je  določena za pre
voz krvodajalcev samo sreda. Torej zakaj 
so čakali krvodajalci v četrtek —?

Zelo lepo hi bilo, če tiste grobe pred 
tišinsko km etijsko zadrugo ne bi uporab
ljali za smetišče. Malo truda in okolica za
družnega doma bi bila mnogo bolj prijetna.

Ob cesti iz M. Sobote proti Radencem so 
že pred nekaj leti zasadili topole. Sedaj je 
ta nasad že nekaj let zapuščen. Morda bi 
celo uprava za ceste lahko ukrenilo nekaj, 
da hi ta nasad obnovili —?

V Lendavi napredujejo

Partizan na najboljših poteh
Med redkimi lepimi telovadnica

mi s primernim orodjem je v Len
davi. Zadnja leta so v n je j telova
dili pionirji in mladina. Telesno- 
vzgojno društvo Partizan je imelo 
lani le eno samostojno prireditev, 
zato pa se je  udeležilo vseli proslav. 
Poleg tega so se udeležili člani dru
štva tudi okrajnega nastopa.

Spomladi je v društvu aktivno de
lovalo okrog 200 članov, v decem
bru pa 21 več. Najbolj aktivne so 
mladinke. Vaditelji so se tudi že 
dodobra privadili svojemu delu. To 
so v glavnem prosvetni delavci

nižje gimnazije. Nekaj voditeljev 
je že tudi iz vrst mladine, kar je 
lep napredek. Težave povzročajo te
ča ji, za katere ni najti primernih 
ljudi.

Za ureditev prostorov pred do
mom in igrišča za odbojko in ko
šarko so lani v poletju veliko pri
spevali dijaki in študentje.

Letos mislijo proslaviti petletni
co obstoja društva. Navezali bodo 
stike z NK Nafto in se vključili v 
tekm ovanje za pokal Ljudske pra
vice. Zdaj pa prip rav lja jo  samostj
no telovadno akademijo.
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Od osebnega sovraštva
do obrekovanj a  ni dolga pot
Pred dnevi se je  na ljutomerskem  

sodišču zagovarjal Martin Husjak, 
skladiščnik ljutomerskega Vinograd
niškega gospodarstva, ker je  širil ne
resnične vesti o tem, da se je  po
močnik direktorja njegovega podjet
ja Franjo Podkrajšek cerkveno po
ročil in dal cerkveno krstiti tudi 
svojega otroka.

Priči B. in njegova žena. ki ju je  
toženec sam predlagal, pa sta izpo
vedali prav nasprotno (prvi celo pod 
prisego) in povsem ovrgla trditve, ki 
jih je  Husjak neodgovorno širil o 
zasebnih zadevah tožitelja in tako 
škodoval njegovemu ugledu in časti. 
Žalitev pa je toliko težja, ker je  
Podkrajšek član Zveze komunistov 
in sekretar njene osnovne organiza
cije.

Sodišče je  v civilno-pravnem po
stopku spoznalo Husjaka za krivega 
in ga obsodilo na plačilo 4 tisoča
kov in poravnavo sodnijskih stro
škov. Kljuk temu, da so priče na 
razpravi neoprorečeno zanikale ute
meljenost širjenja neresničnih vesti, 
je toženec trdovratno vztrajal pri 
svoji izjavi in si izgovoril pravico 
do pritožbe na drugostopno sodišče.

Napačno nevesto 
je ukradel

Portirio Clavez iz San Sal
vadora se ni mogel sprijazniti 
z odločitvijo svojega dekleta, 
da se bo poročilo z drugim. 
Sklenil je, da bo to na vsak 
način preprečil. Na dan poroke 
je prišel v cerkev, udaril krat
komalo ženina po glavi, neve
sto pa zavil v  rjuho in jo od
nesel iz cerkve v svoj avto. Ko 
pa je ukradeno nevesto »odmo
tal«, se je sesedel od razočara
nja. To ni bila tista, ki jo je 
želel ukrasti. Clavez je namreč 
pozabil, da je ta dan bila v 
isti cerkvi še ena poroka.

Opozorilo
Podpisana Irena Vlaj roj. 

Baler, gospodinja v Zenkov
cih 23. opozarjam stranke, ki 
kupujejo  od Kolomana Vlaja 
razne predm ete, da smo last
niki vseli nepremičnin na do
mačiji v Zenkovcih jaz in mo
ji otroci in da bomo zahtevali 
razveljavitev vseh teh kupnih 
pogodb.

OKRAJNA GAS ILSKA ZV E Z A
V M. SOBOTI OBVEŠČA:

Gasilski koledarčki 1957:
Ugotovili smo, da nekatera dru
štva niso nabavila koledarčkov za 
leto 1957, predvsem pa da niti čla
ni UO društev in OBGZ, koledarč
kov nimajo, zato obveščamo vse, 
da imamo na zalogi še nekaj ko
madov ter priporočamo, da si te 
čimpreje nabavijo.

Ocenjevanje društev v letu 1957:
V 12 št. Gas. vestnika za leto 1956 
je  na str. 578 do 383 objavljen pro
gram, način in točkovanje. Naro
čamo OBGZ, da pristopijo čimprej 
k ocenjevanju društev, društvom 
pa, da temeljito preštudirajo pro
gram in točkovnik ter se na oce
njevanje pripravijo. Ocenjevanje 
mora biti zaključeno s 30. IV. 1957.

Seminar za poveljnike OBGZ:
Sekretariat za not. zadeve v spora
zumu z Gasilsko zvezo Slovenije 
priredi v Gas. šoli Medvode 6 
dnevni obvezni seminar za pov. 
OBGZ. Poveljniki se bodo sezna
nili z nalogami in dolžnostmi pre
ventivne službe, da bodo občinskim 
ljudskim odborom v pomoč pri iz
vajanju predpisov iz požarno-var
nostne službe.
Udeležba je obvezna v uniformi 
odhod 24. t. m. ob 10.35 iz Murske 
Sobote.

Funkcijski našitki:
V smislu sklepa Izvršnega odbora 
Gas. zveze Slovenije je  takoj za
menjati oz. pravilno obeležiti funk
cijske našitke funkcionarjev Ob
činskih gasilskih zvez. Ti funkcio
narji nosijo enake funkcijske na
šitke kot društveni s tem, da v 
sredini oznake za funkcijo pritrd i
jo gas. znak rumene barve enake, 
izdelave kot na ovratniku.

Iz pisarne OGZ

P r o d a m
Njiva prim erna za stavbe

no parcelo v izmeri 45 arov 
v središču Radenc, ugodno na 
prodaj. V prašajte pri uprav
niku šole.

OPOZORILO
Podpisani Geza Škrlec Selo 

126 opozarjam, da je del po
setva v izmeri 6 oralov, hiša, 
mlinsko orodje ter vse pre
mičnine in nepremičnine po 
smrti Janeza Casara Čikečka 
vas št. 1 moja lastnina in je 
zato vsaka odtujitev oziroma 
obrem enitev nezakonita.

Gradbena podjetja, gradbene mojstre in vse graditelje 
vljudno obveščamo, da smo pričeli z redno 

proizvodnjo
TALNIH OBLOG IN PLOŠČIC IZ KSILOLITHA

Vse podrobne informacije dobite pri podjetju 
»BETONIT« kemični izdelki za gospodarstvo in grad

beno industrijo MURSKA SOBOTA

Splošno gradbeno podjetje

„ K 0 N S T R U K T 0 R “ - M A R I B O R
Sernčeva ulica 8, sprejme takoj večje število

zidarjev
in nekvalificiranih delavcev

za gradbišča v Mariboru

Samsko stanovanje zagotovljeno. Dela se v akordu 
Javite se v personali podjetja dnevno od 6. do 14. ure

R a z p is
Komisija za razpis d irektor

jev pri Občinskem ljudskem 
odboru Petrovci — Šalovci 
razpisuje na podlagi 10. člena 
Zakona o pristojnosti občin
skih in okrajnih ljudskih od
borov (Uradni list FLRJ, štev. 
34/55) naslednja mesta:
1. Upravnika obrtnega podjet

ja Mlin in Žaga Lucova
Pogoji: Kvalificirani ob rt

ni delavec mlinarske ali ža
garske stroke z nekajletno 
prakso, ali nižja strokovna iz
obrazba z najm anj 3 letno do
bo na vodilnem mestu v pod
je tju  ali državni službi.
2. Upravnika obrtnega grad
benega podjetja »Remont«

Gornji Petrovci.
Pogoji: Gradbeni tehnik 

ali visokokvalificirani obrtni 
delavec zidarske ali tesarske 
stroke z nekaj prakse, ali 
kvalificirani obrtni delavec 
zidarske ali tesarske stroke z 
večletno prakso v te j stroki.

Prošnjo z krajšim  življe
njepisom in opisom doseda
njega službovanja je dostavi
ti Občinskemu ljudskemu od
boru Petrovci — Šalovci.

Fotoamaterji!
Vaše posnetke razvija in po

veča kvalitetno 
FOTO HOCHSTETER 

Murska Sobota, Trg Zmage 3

T E D E N S K I  K O L E D A R
Nedelja, 17. marca — Ljubislava 
Ponedeljek, 18. marca — Edvard 
Torek, 19. marca — Jože 
Sreda, 20. marca — Igor 
Četrtek, 21. marca — Benedikt 
Petek, 22. marca — Vasilij 
Sobota, 23. marca Slava

Z D R A V S T V E N A  
D E Ž U R N A  S L U Ž B A

v nedeljo
dr. Gregorc — Kastelic Anica

KINO
MURSKA SOBOTA — od 15. do 17. 

marca barvni film »Velika noč 
Casanove«. 19. in 20. marca jugo
slovanski film »Obleganje«.

VELIKA POLANA — 17. marca ame
riški film »Julij Cezar«.

BELTINCI — 16. in 17. marca ameri
ški film »Visoka Barbare«.

RADGONA — 16. in 17. marca ame
riški film »Rumeno nebo««, 20. 
marca poljski film »Pokolenje«.

LENDAVA — 19. in 20. marca češki 
film »Cesarjev slavček«.

VERŽEJ — 16. in 17. marca nemški 
barvni film »Zemlja smehljaja«.

ČEPINCI — 17. marca film »Prepo
vedni sad«.

KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU — 16. 
in 17. marca ameriški barvni film 
»Pogumen kot Lassie«, 20. marca 
ameriški film »Marija Walewska«.

MA L I  O G L A S I
VEČJE KOLIČINE SENA IN SLAME, 

prodani. — Poizvedbe pri gostilni 
Dunaj Kapela.

HIŠO, primerno za obrtnika v cen
tru M. Sobote (pri tehtnici) mož
na zamenjava na periferiji v 
Ljubljani, prodam. — Marija Kle
pec, Beltinci 50.

Iščem GOSPODINJSKO POMOČNI
CO veščo kuhe. — Naslov v upra- 
\ i  lista.

SOD 400 l . REPOR ZNICO, ŠKOBEL
NO MIZO (Hobelbank), prodam, 

Emerik Jakoša, Domanjševci 
p. Križevci v Prekmurju.

OBVESTILO. Zaradi začasne odjave 
obrti obveščam cenjene naročni
ke, da sem spet pričel s prvim 
marcem redno obratovati. — 
Splošno mizarstvo — Jože Mataj, 
Krog.

Sprejmem takoj PRIDNO DELAVKO 
za vsa dela pri kmečkem gospo
darstvu. Plača po pogodbi s so
cialnim zavarovanjem. — Naslov 
v upravi lista.

SKLADIŠČA, AVTOGARAŽA,  pri
merna za preureditev v stanova
nje, primerno za obrtnika, v cen
tru mesta, ob glavni cesti, v Lju
tomeru na prodaj. Vprašati: Pre
šernova 16 vsak dan popoldne po 
drugi uri ali v nedeljo predpol
dne. Cena ugodna.

POSESTVO z vinogradom in sadov
njakom v Mariboru, prodam. In
formacije pri Flora Čoproš, Pince 
— marof 4 p. Lendava.

PREKLIC — Podpisani Mihael Mesic , 
kmetovalec Dol. Slaveči 62 prekli
cujem vse žalitve, katere sem iz
povedal dne 2. marca 1957 tov. 
Cerplnjak Jožefu iz Kruplivnika, 
št. 1 ter se mu zahvaljujem, da 
je  odstopil od tožbe.

KRAVJI VOZ, v dobrem stanju, pro
dam. — Vinci Litrop, Renkovci 
64 p. Turnišče.

MANJŠE POSESTVO raznih kultur v 
izmeri 1,50 ha z do polovice zgra
jeno hišo, prodam. — Vprašati: 
Franc Vogrin. Obrod 10 p. Be
nedikt.

MOŠKO KOLO v dobrem stanju, 
produm. Janez Vučina, M. So
bota, Titova 18.

HIŠO in 2 jutri zemlje v Popovcu, 
zaradi selitve prodam. Cena 450.000. 
Doko Poznanovič, Ulica Vl . Nazo
ra 66 Popovec.

SENO IN SLAMO V BALAH, večje 
količine, proda Kmetijsko gospo
darstvo Črnci Apače pri G. Rad
goni.

8 arov SONČNEGA VINOGRADA 
prodam v zgornjih Tešanovcih. 
Poizvedbe v M. Soboti, Stara ul. 5.

ROČNI VOZIČEK, nosilnost 200 kg 
in STISKALNICO za izdelovanje 
satnic, velikost 25 X 40 cm, vse v 
dobrem stanju, prodam. — Viktor 
Trepo, Križevci pri Ljutomeru.

20.000 dinarjev nagrade dam tistemu, 
ki mi preskrbi v M. Soboti dru
žinsko stanovanje. — Mestno mi
zarstvo M. Sobota.

POSESTVO okrog 3 ha, vse v rav
nimi in prevžitek ene ženske, pro
dam. — Jožef Kociper, Žrnava 7 

        p. S. Radenci.
MLIN, HIŠO in posestvo ter 3 orale 

dobre zemlje, prodam. Naslov v 
upravi lista.

IZGUBIL SEM DENARNICO z doku
menti od starinarne do gostilne 
Flegar. Poštenega najditelja pro
sim, naj jo proti nagradi vrne na 
upravo lista. Štefan Papič, Suhi 
vrh.

Več kvalificiranih KRAVARJEV 
sprejme Kmetijsko gospodarstvo 
Črnci-Apače. Stanovanje na raz
polago.

LEPO HIŠO Z GOSPODARSKIM PO
SLOPJEM, vinograd, njiva in sa
dovnjak, skupaj 1,5 ha. prodam. 
Posestvo leži ob veliki cesti blizu 
železniške postaje. Vprašajte pri 
Jože Košar. Hrastje, Mota 88, p. 
Slatina Radenci.

MALO POSESTVO prodam. Franc 
Skalič, Ključarovci 37. p. Križevci 
pri Ljutomeru.

ELEKTROMOTOR »ELIN« 4 KS s cir
kularko na prodaj. Kunej, Gornja 
Radgona, Norički vrh 5.

R A D I O  L J U B L J A N A
Nedelja, 17. marca

Od 6. do 7. ure Vesele in m irnej
še narodne in domače viže za pri
jetno nedeljsko jutro — 9.12 Sloven
ske narodne in umetne pesmi in na
pevi — 9.45 Še pomnite tovariši . . . 
Mile Paulin: Zgubljeni v snegu —
12.00 Pogovor s poslušalci — 14.00—
16.00 Naši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo — 17.30 Radijska igra — 
Fran Žižek: Goldoni (ponovitev) —
19.00 Radijski dnevnik.

Ponedeljek, 18. marca
Od 5. do 7. ure Dobro jutro, dra

gi poslušalci — 7.20 Naš jedilnik — 
11.35 Slovenske narodne za glas in 
klavir v priredbi Cirila Preglja, 
vmes poje umetne pesmi vokalni 
kvintet Niko Štritof — 12.30 Kmetij
ski nasveti — Inž. Stojan Vrabl: Pri
prave za uspešno zatiranje škrlupa
— 14.05 Radijska šola za višjo stop
njo — Jože Rupnik: Kako gospoda
rimo z elektriko — 15.40 Utrinki iz 
literaturo — Ivan Raos: Guadamada
— 16.00 V svetu opernih melodij — 
G. Bizet: Ciganska pesem iz opere 
»Carmen«; J. Massenet: Odlomki iz 
opere »Manon«; U. Giordano: Prizor 
iz 3. dejanja in zaključni prizor ope
re »Andre Chenier« — 17.10 Zabavna 
in plesna glasba na tekočem traku
— 19.00 Radijski dnevnik.

Torek, 19. marca
Od 5. do 7. ure Dobro jutro, dra

gi poslušalci! (Pester glasbeni spo
red) — 9.00 Radijski roman — Ana
tolij Vinogradov: Paganini — 10.10 
Od melodije do melodije (Izvajajo: 
Zabavni orkester Radia Ljubljana p.

v. Ferda Pomykala, orkester Paul 
Weston, Joe Boycr, Norrie Paramor, 
David Rose, George Melachrino, Am
brose in Sciascita ter pevci Doris 
Day z zborom Norman Luboff, Ja
equeline Francois in vokalni kvartet 
Langosz) — 12.00 Slovenske narodne 
v priredbi Tončke Maroltove, Danila 
Bučarja, Emila Adamiča, Rada Simo
nitija itd. — 12.30 Kmečka univerza
— France Verdjan: Neizkoriščene 
možnosti vrtnarstva na vasi — 20.30 
Radijska igra — Bert Brecht: Galileo 
Galilei — 21.45 Igrata velika zabavna 
orkestra Morton Gould in David Ro
se.

Sreda, 20. marca
Od 5. do 7. ure Dobro jutro, dra

gi poslušalci! (Pester glasbeni spo
red) — 12.40 V tričetrtinskem taktu
— 13.30 Božena Glavakova in Miro
slav Cangalovič pojeta medžimurske 
in srbske narodne pesmi — 14.05 
Radijska šola za srednjo stopnjo 
(ponovitev) — Pesem (od nastanka 
do radijske odaje) — 14.35 Naši po
slušalci čestitajo in pozdravljajo — 
17.30 Zabavna in plesna glasba na 
tekočem traku — 19.00 Radijski
dnevnik — 20.00 Ruggiero Leonca
vallo: Glumači, opera v 2 dejanjih.

Četrtek, 21. marca
Od 5. do 7. ure Dobro jutro, dra

gi poslušalci! (Pester glasbeni spo
red) — 8.05 Igrajo Veseli godci in 
Vaški kvintet, pojeta Rezika in So
nja — 8.30 Od baroka do moderne
— 9.20 Od popevke do popevke — 
10.10 Naši operni solisti vam pojo 
(Odlomki iz oper »Gorenjski slav

ček«, »Prodana nevesta« in »Boris 
Godunov«) — 11.00 Pesmi za naše 
male — 11.15 Cicibanom — dober 
dan! — 11.30 Iz stare francoske mu
zike — 12.30 Kmečka univerza — 
Inž. Jože Rihar: Vplivi na medenje 
rastlin — 12.40 Pesmi in arije  Ja
kova Gotovca — pojeta Dragica Sod
nik in Marcel Ostaševski, igra or
kester madžarske opere, dirigira Ino 
Perišič — 14.35 Naši poslušalci če
stitajo in pozdravljajo — 17.10 Za
bavna in plesna glasba na tekočem 
traku — 18.00 Radijska univerza — 
Dr. Oskar Reya: Nastanek vetra in 
njegov vpliv na vreme — 20.10 Jav
ni četrtkov večer domačih pesmi in 
napevov.

Petek. 22. marca
Od 5. do 7. ure Dobro jutro, dra

gi poslušalci! (Pester glasbeni spo
red) — 7.10 Zabavni zvoki — 12.00 
»Ta zima že zapušča nas . . .« Ženski 
vokalni kvartet poje pesmi o po
mladi — 12.30 Kmetijski nasveti — 
14.35 Naši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo — 16.00 Popoldanski sim
fonični koncert — 17.10 Športniki, 
pozor! — 17.30 Zabavna in plesna
glasba na tekočem traku — 18.15 
Slovenske narodne v priredbi Cirila 
Preglja poje vokalni kvintet Anton 
Neffat — 18.30 Iz naših kolektivov — 
19.00 Radijski dnevnik — 20.00 Te
denski zunanje-politični pregled.

Sobota, 23. marca
Od 5. do 7. ure Dobro jutro, dra

gi poslušalci! (Pester glasbeni spo
red) — 7.10 Zabavni zvoki — 9.00 Ra

dijska šola za nižjo stopnjo (pono
vitev) — Matej Rode: Zima odhaja — 
11.15 Dober dan, otroci! (Manica Ko
manova pripoveduje) — 11.30 Doma
če napeve izvajajo mariborski an
sambli — 12.30 Kmečka univerza — 
Inž. Mirko Šušteršič: Skupna vpra
šanja kmetijstva in gozdarstva — 
15.30 Od arije  do arije — 14.35 Naši 
poslušalci čestitajo in pozdravljajo 
— 15.40 Nove knjige — 16.00 Glas
bene uganke — 17.30 Zabavna in
plesna glasba na tekočem traku — 
18.00 Okno v svet — 18.15 Umetne 
in narodne pesmi poje ženski pev
ski zbor Fr. Prešeren iz Kranja p. v. 
Petra Liparja — 18.30 Jezikovni po
govori — 18.45 Zabavni spored izvaja 
na harmoniko Avgust Stanko — 19.00 
Radijski dnevnik — 21.00 Igramo za 
razvedrilo.

Na podlagi sklepa delavskega 
sveta

R A Z P I S U J E
podjetje »Mura« tovarna pe
rila Murska Sobota 2 štipen
diji za konfekcijsko srednjo 
šolo. Šola je  štiriletna in ima 
značaj srednje šole. Šola je v 

Zagrebu.
Pogoji: končana nižja gimna
zija s pomočniškim izpitom iz 
krojaške stroke ali samo kon
čana nižja gimnazija. V po
štev pridejo samo moški, ki 
niso starejši od 16 let. Pisme
ne prošnje poslati na upravo 

podjetje do 15. aprila t .  l.

MOŽ Z NEVARNIM 

S M E H L J A J E M
DAVID D. SINGLETON 5

»Sporočiti vam moram, da tvrdka M erryweather ne ra 
čuna več z vašim sodelovanjem.«

»Oh, to je  strašno,« je  začela Gwen.
Zdaj se je vmešal v razgovor gospod M erryweather. 

Imel je bil, nekoliko o ljnat glas in govoril je  zelo tiho.
»Zapustite tvrdko na mestu, gospodična Harringay,« je  

pojasnil. »Razen plače, ki jo  morate dobiti za ta teden, bo
ste dobili plačo še za en mesec. Ne želim pa, da bi še kdaj 
stopili v to hišo.«

Gwendolin je prebledel do ustnic.
»Zakaj to?« je  s težavo dejala. »Jaz naj takoj —?«
»Da, takoj morate oditi,« je  dejal gospod Cressler in 

spet pogledal v strop. »Tu je vaš ček, denar lahko takoj 
dvignete«.

»Toda —« Gwen si je  nekoliko opomogla od strahu. 
Tega ne sme dovoliti! »Rada bi vedela za vzrok tega ne
nadnega odpusta,« je  zahtevala.

»Nobene pravice nimate zahtevati od mene obrazlo
žitve,« je dejal gospod M erryweather. »Svoje uslužbence 
lahko odpuščam, kadar koli hočem. Pojdite zdaj, gospo
dična Harringay!«

Gwen je vstala.
»Takšno ravnanje si nisem zaslužila,« je  še dejala.
Mister Cressler je  p rije l ček z dvema prstoma; vzela ga 

je  in ga razstreseno zložila. Z naglim priklonom je  zapu
stila sobo, vzela plašč iz garderobe in stekla na cesto, da bi 
ubežala neprijetnim  vprašanjem  svojih kolegic.

Bilo ji je, kot da jo je nekdo udaril po glavi. Takojšnja 
odpoved! Toda zakaj? Ničesar ni zagrešila! Gotovo je  kdo 
rovaril proti n jej, jo  morda opravljal. Toda nobene možno
sti ni imela, da bi se postavila po robu temu neznanemu 
sovražniku. Gospodu M erryw eatherju zares ni bilo treba 
dajati pojasnil zaradi odpusta, tudi zaradi takojšnjega ne. 
Lahko je  delal, kar je  hotel! Šele zdaj se je  domislila, da ni 
dobila niti spričevala.

Če bi lahko vsaj s kom govorila! O bračala se je na 
vse strani in si priznala, da je bila popolnoma prepričana 
o tem, da bo srečala gospoda Tilmeta. Gotovo bi j i  dal 
kakšen dober nasvet. Toda gospoda Tilmeta ni bilo videti 
in zajokala je.

Ker je stala pri vratih velike trgovske hiše in si bri
sala oči, je  kmalu vzbudila pozornost. Neki gizdalinsko 
oblečen moški je stopil k n jej in jo  vprašal, če ji lahko 
pomaga. Toda tako sovražno ga je  pogladala, da se je  ta 
koj oddaljil.

Ko je prišla domov — stanovala je v m ajhni oprem lje
ni sobi z lastnim vhodom s hodnika — se je že nekoliko 
pomirila. Jutri bo šla še enkrat k M erryw eatherju in zahte
vala spričevalo. Če pa ji bodo tudi to odklonili, bo odločno 
zahtevala pojasnilo. Proti odpustitvi ni mogla napraviti n i
česar, toda imela je pravico zahtevati pojasnilo, zakaj so 
jo tako nenadoma odpustili.

Gwen je odšla v m ajhno umivalnico, ki je  mejila na 
njeno sobo, spet si uredila obraz in ko je  s tem končala, je  
zazvonilo. Odprla je vrata in stala naproti dvema moškima, 
ki nista mogla skriti svoje policijske zunanjosti. Za obema 
je stal gospod Cressler.

»Gospodična Harringay?« je vprašal eden izmed agen
tov.

»Da.«
»Lahko vstopimo? Nekaj se moramo pogovoriti z vami«.
»Imenujete se Gwendolin H arringay in do danes ste bi

li zaposleni kot blagajničarka pri tvrdki Merryweather?«
Presenečena Gwendolin je pritrdila.
»Kaj želite od mene?« je vziška vprašala in pogledala 

Cresslerja.
Eden izmed agentov ji  je  pokazal kos papirja.
»Dolžijo vas, da ste si prisvojili osem najst funtov,« je 

dejal. »Tvrdka M erryweatehr vas je naznanila. Tu je po
oblastilo za hišno preiskavo.«

Gwen je brez besed strmela v policista.
»To je  vendar nesramna laž,« je  končno izdavila. »Oh, 

to je  sotrašno! Na tisoče funtov je  šlo skozi moje roke in 
jaz naj bi —« Skrajno razburjena je obmolknila.

»Če ste nedolžni, se bo že pokazalo,« je  odvrnil policist, 
ki je  bil že navajen takšnih prizorov.

»In vi verjam ete to? Oh, saj ni mogoče!« se je  obrnila 
Gwen h Cresslerju. »Ali ste me vi naznanili? Zato sem to
rej bila odpuščena? Toda, saj ne more m anjkati niti en 
penny! Jaz sem denar vendar —«

Gospod Cressler jo je prekinil z jeznim zamahom roke.
»Brez vzroka vsekakor ne bi napravili prijave,« je 

hladno dejal. »Vi ste titica in to lahko ugotovimo na k ra ju  
samem. Razen, če ste denar —«

Gwen si je  pokrila obraz z rokami.
»Tatica! Tatica! Oh, mislim, da ne bom preživela te 

sramote!«
Izbruhnila je v glasen jok in gospod Cressler je  p ri

pomnil:
P rej bi morali premisliti! Sramota je vsekakor.«
Oba policista sta začela medtem preiskavati sobo. Brez

obzirno sta zmetala vsebino komode na tla, prekopala po
steljo in odprla vse predale.

»Kaj pa je to?« Eden izmed detektivov je  vzel neki 
ovitek in izvlekel iz njega osem najst bankovcev po deset 
funtov. »Saj ste si zbrali celo bogastvo«.

Gospod Cressler je  široko odprl oči.
»Stoosemdeset funtov! Tega si nikdar ni mogla p rih ra

nditi. Takoj bomo morali zahtevati kontrolo vse blagajne! 
Neverjetno!«

»Denar je moj,« je hlipaje izdavila Gwen. »Dokažem 
lahko —«

Gospod Cressler je  stopil v umivalnico in se takoj 
vrnil. Zmagoslavno je  vihtel ovitek.

»In še v ovitku naše tvrdke!« je vzkliknil. »Tu je  osem
najst funtov! Ali morete še dalje zanikati, gospodična Ha- 
rringay, da ste čisto navadna titica?«

Gwen je strm ela v C resslerja kot v prikazen z druge
ga sveta. Pred očmi so ji začeli plesati krogi, potem pa se 
je  nezavestna zgrudila.

4.
Vera v pravičnost

Ko je  Gwen prišla po šestih tednih iz zapora, je  dvo
mila v vse: v boga, v smisel življenja in v pozemeljsko 
pravičnost. Zagrenjena je pogledala še enkrat temačna vra
ta zapora in ko je prebrala nad vhodom napis »Pravičnost 
je  temelj Velike Britanije«, se je  kratko  in porogljivo na
smejala.

»Vi najbrž ne verjam ete v to?« je poleg sebe zaslišala 
glas. Potem je zagledala smehljajoči se obraz velikega p la
volasega moškega, katerega glas je imel p rijeten  zvok.

»To je  sramota«, je  odvrnila in naglo odšla.
Toda moški je  ostal na n jeni strani.
»Pravičnost zm eraj zmaga,« je  prepričljivo dejal.
Gwen ga je jezno pogledala. »Jaz bi vam lahko doka

zala nasprotno«, je  odvrnila. »Toda na cesti ne sklepam po
znanstev.«

»Jaz tudi ne,« je popolnoma mirno odvrnil moški. »Vas 
so menda pravkar izpustili?«

Gwen je zardela.
»Mi je m ar to videti? Toda kaj se ménite za to?«
Sm ehljaj v obrazu inšpektorja Falmoutha je  postal še 

bolj prisrčen.
»Jaz sem služabnik pravičnosti,« je tiho dejal. »Eden 

izmed tistih, ki so si vtepli v glavo, da bodo pomagali pra
vici k  zmagi nad krivico«.
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ZANIMIVOSTI

Panika v ameriških bankah

Velika prevara s čudežnim črnilom
Nekega dne je prišel v prostore 

banke v Buffalo v bližini New Yor
ka odličen gospod, napisal ček za 10 
dolarjev in zaprosil uradnika, naj 
mu ga potrdi. V Ameriki je namreč 
navada, da dajo ljudje potrditi svo
je čeke pri banki, kjer imajo teko
či račun. Tak ček vsakdo brez pre
mišljanja vzame, ker velja prav 
toliko kot denar.

Uslužbenec je bil začuden, ker 
navadno ljudje ne dajejo potrjevati 
čekov na 10 dolarjev. Gospod pa 
mu je pojasnil, da je v tamkajšnjih 
poslovnih krogih še novinec in da 
bi si na ta način rad že od kraja 
zagotovil zaupanje.

Toda niti 18 ur ni minilo, pa je 
neki moški dvignil na isti ček v 
banki Rochestru 17.790 dolarjev!

Kako je bilo to mogoče? Gospod, 
ki je izpolnil ček v Buffalu, je pi
sal s svojim nalivnim peresom. To
da v njem ni bilo navadno črnilo, 
temveč neka nova kemična tekoči
na, ki jo je bilo lahko tako zbri
sati, da ni zapustila na papirju no
benih sledov. Ponarejanje čekov v 
Ameriki namreč ni tako enostavna 
stvar. Papir za čeke je posebno ob
čutljiv in vsake manipulacije zapu
ščajo na njem sledove, ki jih morda 
ni mogoče opaziti s prostim očesom, 
toda za to imajo v bankah aparate, 
ki takoj ugotovijo poneverbo.

Banke in policija so bile osuple. 
To je bila najboljša prevara zad
njih let. Toda dva falzifikatorja — 
bili so trije — so končno le dobili. 
Izdale so ju male neopreznosti in 
prevelika pohlepnost po denarju. 
Tretji pa je še na svobodi. Tu je 
tudi glavni šef te bande. In kar je 
najbolj važno — on edini pozna 
formulo »čudežnega črnila«, ki je 
ameriški znanstveniki za sedaj še 
niso razvozljali.
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Tudi to se zgodi
— V Sheffieldu je neko 

sprevodnico na avtobusu stra
šno zabolel zob. Zato je avto
bus ustavila pred zobozdrav
nikovo hišo, si dala izdreti 
zob in po petih minutah spet 
dala znak za odhod avtobusa.

— V Milanu so kaznovali s 
premestitvijo neko učiteljico,
ki je povedala otrokom, da 
božičnih daril ne nosi božiček, 
temveč starši.

— V Oklahomi so uvedli 
več luksuza v ribištvo. Za pe
tične ribiče so pripravljene 
posebne kabine, ki imajo luk
njo v podu, skozi katero lah
ko ribiš obenem pa gledaš te
levizijo, poslušaš radio ali pi
ješ vwisky. N atakarji so zelo 
uslužni. Kako uslužne pa so 
ribe, ni znano.

— Angleži so zelo hladno
krvni. Toda pred dnevi se je 
v Londonu zgodil primer, ki
to zanika. Sprevodnik in šo
fer avtobusa sta se nekaj spr
la. Sprevodnik ni hotel dati 
znaka za odhod, šofer pa ni 
hotel odpeljati brez tega zna
ka. Avtobus je stal že pol ure, 
prepir pa še ni bil končan. 
Potnikom je bilo dovolj, p a  so 
izstopili in odšli peš dalje. Po
tem sta odšla tudi sprevodnik 
in šofer, avtobus pa je še dru
gi dan stal na istem kraju, 
dokler ga ni odpeljala polici
ja.

— Novi britanski poštni mi
nister Marples je začel svojo 
ministrsko kariero kot razna
šalec pošte. Na dan svojega 
»ustoličenja« je raznašal po 
Liverpoolu pisma. Dobra re
klama za ministra!

— Tudi to se je zgodilo v 
hladnokrvni Angliji. 63-letni 
Shoe Burgness se je  tako raz
buril na nogometni tekmi, ko 
je »njegovo« moštvo doseglo 
zmagoviti gol, da je obležal 
na mestu mrtev. Zadela ga je 
kap. Tudi Angleži imajo svoje 
»Ahilove pete«.

— William Rose je moral 
popiti pred sodnikom v Mija
miju 20 kozarčkov whiskyja 
po tričetrt decilitra. S tem je
dokazal, da ni tako pijan da 
bi ga lahko obsodili. Res je 
Rose imel v krvi manj alko
hola kot pa je  potrebno, da 
človeka v ZDA obsodijo za
radi pijanosti.

— V Kanadi so uvedli pa
metno kazen za neprevidne 
šoferje. Če se kdo zaleti z 
avtom v drevo in ga podre, 
mora na istem mestu zasaditi 
novo drevo, obenem pa plača
ti precej visoko globo.

28 razbojnikov na zatožni klopi v Svetozarevu
Največja razbojniška tolpa po vojni — na vesti ima 77 težkih ka

zenskih prestopkov, med njimi pet umorov — 12 razbojnikov je bilo 
premožnih.

V Svetozarevu v Srbiji se je za
čel proces proti največji razbojniški 
tolpi pri nas po vojni. Na zatožni 
klopi se je znašlo 28 razbojnikov in 
morilcev, ki so strahovali prebival
stvo tega kraja vse od leta 1951 do 
septembra 1956, ko so jih v enem 
mesecu vse polovili. Razbojniki so 
bili dobro organizirani in oboroženi, 
saj so imeli razen pištol, bomb in 
pušk celo strojnico. Vdirali so v 
kmečke hiše, pretepali ljudi in ro
pali vse, kar jim je prišlo pod roke. 
N ajraje so imeli denar in nakit, 
branili pa se niso tudi oblek, po
steljnine, hrane in celo drobnarij. 
Plen so odvažali kar z vozmi.

Dolgo časa jim niso mogli priti 
na sled. Delali so zelo previdno, saj 
so v eni noči prehodili po 60 km in 
napadli kmete v oddaljenih vaseh. 
Skrivališče pa so imeli v težko do
stopnih hribovskih vaseh.

Končno pa jim je odklenkalo in 
ko so septembra lani varnostni or
gani polovili prve tri razbojnike, so 
kmalu imeli vso tolpo pod ključem. 
Med razbojniki sta tudi mati in sin.

Proces bo trajal precej časa, saj 
so doslej zaslišali samo obtožence, 
zdaj pa morajo zaslišati še okrog 
140 prič. Za proces vlada v Svetoza
revu ogromno zanimanje. Ne le 
sodna dvorana, temveč tudi vsi hod

niki na sodišču so nabito polni. Ne
kateri ljudje so se pripeljali celo iz 
sosednjih okrajev.

Čudna pošiljka
○ Italijanski cariniki so našli pred švi

carsko mejo pod klopmi v nekem vagonu 
dva velika podolgovata paketa, za katere 
nihče od potnikov ni vedel, kaj je  v njih. 
Ko pa so paketa razvili so našli dva Si
cilijanca, ki sta se hotela na ta originalen 
način pretihotapiti v Švico. Vozila sta se že 
1600 km, toda tik pred ciljem so ju odkrili.

○ Po »duhovniku-delavcu« se je v Fran
ciji pojavil tudi prvi »jazz-duhovnik«. To 
je neki jezuit, ki je  na svojem prvem kon
certu pel nabožne pesmi v ritmu jazza. Do
miselni jezuit je  po koncertu pokazal tudi 
mnogo smisla za dajanje avtogramov mla
dim dekletom.

Švedi vedno več pijejo
Po nedavno objavljenih statistič

nih podatkih so Švedi lani popili 
več alkohola kot katerokoli leto od 
1913 dalje. Po teh podatkih je vsak 
Šved popil povprečno po 3,1 litra 
žganih pijač, 0,3 litra vina in liter 
močnega piva. Lani so zaradi p ija
nosti kaznovali na Švedskem 80 ti
soč ljudi, kar je  za 30 tisoč več kot 
leta 1955.

Povečanje potrošnje alkoholnih 
pijač na Švedskem tolmačijo s tem, 
da so konec leta 1955 ukinili ra
cioniranje alkoholnih pijač, ki je 
obstajalo od leta 1914 dalje.L a d j a  s e  j e  p o t o p i l a

pred obalo v najlepšem vremenu
Kljub veliki razvitosti ladijske 

tehnike se tudi danes zgodi, da se 
ladje zaletijo in potopijo (primer 
»Andrea Doria«). Toda mnogo bolj 
čudno je, če se zaletita dve ladji 
ob belem dnevu, na mirnem morju. 
Na ta način je Turčija izgubila 
pred kratkim svojo najmodernejšo 
potniško ladjo. Ladja »Izmir« je 
imela 8 tisoč ton. Zgradili so jo v 
Hamburgu ob koncu leta 1955. obra
tovati pa je začela v začetku pre
teklega leta. Imela je vse najsodob
nejše radarske in druge navigacij
ske naprave.

Ko se je zgodila nesreča, je bilo 
na Izmiru 240 potnikov. Ladja se 
je pravkar približevala Smirni. 
Potniki so se že pripravili na iz
krcavanje. Do pristanišča je bilo le 
še miljo daleč. Ob tem času je v 
pristanišču manevrirala tudi velika 
ameriška tovorna ladja »Howell«. 
Naenkrat so na »Izmiru« začutili 
strašen sunek in razlegli so se kri
ki groze in ječanje ranjencev. »Ho
well« se je  zaletela v turško ladjo, 
čeprav je bilo vreme prekrasno in 
morje popolnoma mirno. Poveljnik 
ameriške ladje pa je  pokazal veli
ko prisebnost. Če bi zapovedal, naj 
ladja vozi nazaj, bi se »Izmir« ta
koj potopila in z njo večina potni

kov. Tako pa je zapovedal vožnjo 
z vso naglico naprej proti plitvini.

Howell je  porivala turško ladjo na 
plitvino, k jer se je  potopila šele po 
treh urah. Medtem so rešili že vse 
potnike. Smrtno sta se ponesrečila 
le dva člana posadke in dva potni
ka, več pa jih je ranjenih. Iz ladje 
so spravili tudi velik del tovora. Še 
preden se je potopila, so jo pregle
dali strokovnjaki, ki raziskujejo, 
kako je prišlo do nesreče. Ameriška 
ladja je le neznatno poškodovana.

V bodočnosti 
obleka za 100 dinarjev ?

V Ameriki so že zelo napredo
vali pri izdelavi blaga iz papirja. 
Neka tovarna je izdelala papir »K 
2000«. To je papirna zmes, ki vse
buje steklena in nylonska vlakna. 
Ta papir uporabljajo za predpasni
ke. laboratorijske in bolničarske 
obleke. Ko se umaže, ga enostavno 
vržejo v koš. »K 2000« lahko im
pregnirajo in barvajo. Če se bo 
obnesel, nameravajo izdelovati iz 
njega obleke, ki jih nosiš en dan, 
potem pa zavržeš kot star časopis. 
Po ameriških cenitvah bi taka oble
ka stala samo 100 dinarjev.

K a k o  je A n d r e  L i t z m a n  i zgub i l  štiri m i l i j o n e  f ra nk ov

Usoda loterijske srečke
Ko je tistega usodnega dne mla

di Andre Litzman odprl radio, je 
ujel še napovedovalčev glas:

Številka 63.296 je dobila 4 mili
jone!« Napovedovalec je še dvakrat 
ponovil ta stavek.

Litzman je skočil pokonci, ko da 
bi ga pičila kača. Saj ni mogoče! 
On je imel srečko s številko 63.296. 
Po prstih je odšel v sosednjo sobo. 
k jer so spali njegovi štirje otroci. 
Legel je in ni mogel zaspati .  .  .

Kot vsako soboto, se je Andre 
Litzman tudi tokrat vračal domov 
iz svoje naporne tedenske službe. 
Kot vsako soboto se je tudi tokrat 
ustavil pri svojem prijatelju , ki 
ima majhen bar. Popil je  pol litra 
vina in kupil desetinko loterijske 
srečke. Kot po navadi si je  tudi 
tokrat zapisal številko srečke na 
košček papirja. Srečko pa je spra
vil v denarnico. Potem je odšel v 
svojo leseno hišico in mislil, kako 
bi jo  lahko pregradil, če bi dobil 
na svojo desetino premijo, ki je 
znašala 4 milijone frankov.

V ponedeljek je moral vzeti iz 
denarnice neki denar. Bil je nero
den in srečka mu je izpadla. Pre
den je odšel domov, je še v šali 
dejal skladiščniku: Le poglejte me. 
Danes zvečer bom dobil premijo!«

Ko je doma hotel pogledati, če

je srečka še v denarnici, mu je za
stal dih. Ni je bilo več. Žena in 
otroci so že spali. Potem je slišal 
napovedovalčev glas in pogledal na 
papir, k je r je  imel zapisano števil
ko srečke. Prebledel je.

Ko je drugo ju tro  v računovod
stvu pripovedoval svojo nesrečo, je  
prodajalka, gospa Simon prebledela:

»To je gotovo bila ta srečka!« 
Potem mu je povedala, kaj se je 
zgodilo z njo. Celo ju tro  in del 
predpoldneva je srečka ležala pred 
prodajalno mizo in ljudje so hodili 
po njej. ne da bi pomislili, da ho
dijo po 4 milijonih frankov. Zvečer 
je gospod Simon prišel po svojo že
no. Ko je slučajno pogledal na tla, 
je  opazil srečko. Pomislil je, da je 
to kaka stara srečka, ki jo je vrgel 
kakšen kupec proč. Pobral jo  je in 
zložil. Medtem je prišel gospod 
Baumgartner, neki upokojenec iz 
bližine. G. Simon se rad pošali z 
njim. Skrivaj je  vtaknil srečko v 
njegov žep. Toda starček je to opa
zil, spet izvlekel srečko in jo vrnil 
g. Šimonu: »Hvala lepa za darilo!«

Potem je srečka ležala na pro
dajni mizi, gospod Simon pa jo  je 
zmečkal in vrgel na tla. Z jutraj je 
čistilka pometla trgovino in zmeta
la vse stare papirje v peč. Štiri mi
lijone frankov je zgorelo.

M—A—L—E Z—A —N—I—M—I—V—O—S—T—I
Zdravnik z letalom

Dr. Malcolm Meath je edini 
zdravnik prebivalcev 172 otokov 
San Juan ob severni obali ZDA. Da 
bi lahko obiskoval svoje paciente, 
mora biti primerno mehaniziran«.

Doktor ima svoj motorni čoln. tri 
avtomobile in letalo. Ob vsakem 
vremenu se poda na pot. Ne zadrži 
ga noben vihar.

Prebivalci, ki imajo svojega 
doktorja zelo radi, so mu pripra
vili prijetno presenečenje. Nekoč 
je dobil nujen poziv iz Fridav H ar
boura. Toda tam ni našel bolnika, 
temveč novo bolnišnico z 20 sobami, 
ki so jo  prebivalci sami zgradili.

In še nekaj je  ljudem na otočju 
San Juan zelo všeč: doktor Meath 
ne piše visokih računov, včasih pa 
sploh pozabi na plačilo ali pa se 
zadovolji s kakšno ribo ali divjači
no. Vsled svoje požrtvovalnosti je 
ta zdravnik sedaj med najbolj po
pularnimi v ZDA in je na lanskem 
kongresu ameriških zdravnikov do
bil posebno diplomo UNESCO.

„T e d e n  D i v j e g a  z a p a d a “
Na univerzi Nord Texas bodo slovesno 

praznovali »Teden Divjega zapada«. Po 
programu proslave bodo prihajali študenti 
v tem tednu na predavanja v kavbojskih 
oblekah s primernim orožjem. Dekan ve
terinarske fakultete bo pekel pred univer
zo vola na ražnju, profesor književnosti 
pa bo začel predavanja o Sheakespearu s — 
tremi streli iz revolverja. Manjkajo samo 
še Indijanci in idila Divjega zapada bi bila 
popolna!

Najstarejš i  č l o v e k  n a  svetu
Ob koncu preteklega leta so izdali v 

Sovjetski zvezi poštno znamko, ki kaže naj
starejšega sovjetskega državljana. To je 
kolhoznik Mahmud Aiazov, ki je dopolnil 
lani 148 let. Ko se je rodil stari Mahmud 
je  bil Napoleon še na vrhuncu svoje slave 
in je pravkar pripravljal pohod na Rusijo. 
Mahmud je še vedno čil in zdrav in oprav
lja lažja poljska dela. Ni pa najstarejši 
človek na svetu. To je  Indijanec Javeira 
Pereira, ki trdi, da ima 167 let.

Reichstag popravljajo
Berlinski Reichstag, ki so ga leta 

1933 zažgali nacisti, bodo popravili. 
Tako je sklenila zahodnonemška 
vlada. Delavci zdaj že razčiščujejo 
ruševine.

N a j n o v e j š e  z d r a v i l o  proti  d ebe l ost i
Neki francoski zdravnik je  pred kratkim 

sporočil javnosti, da je iznašel zelo učin
kovito zdravilo proti debelosti. Polnih deset 
let so trajala raziskovanja in poskusi z no
vim zdravilom. Pravijo, da novo zdravilo — 
nitrofenol — izziva izredno naglo zgoreva
nje maščob v organizmu, ki pa ni škodlji
vo za zdravje. Trije do štirji grami tega 
zdravila na dan lahko povzročijo v dveh 
tednih shujšanje za 20 kg.

Katastrofa n a j v e č j e g a  a m e r iš k eg a  
transportnega letala

Največje ameriško transportno 
letalo »Globmaster«, ki je  letelo iz 
Tokia, se je  zrušilo na mali otok v 
bližini ustja reke Han v Južni Ko
reji. V letalu je  bilo 149 potnikov, 
večinoma pripadnikov ameriških 
oboroženih sil, ki so se po dopustu 
vračali k svojim enotam. Bilo je 5 
mrtvih, 20 ranjenih in 20 pogreša
nih.

Bicikli v veliki modi : v Franciji
Januarja letos so prodali v Franciji 

okrog 100 tisoč biciklov — 40 tisoč več kot 
v istem mesecu preteklega leta. Statističarji 
si niso dosti razbijali glave, od kod tako 
povečano zanimanje za bicikle. Tudi to 
je  posledica sueške pustolovščine. Bencina 
je  premalo in Francozi so poiskali rešitev 
v biciklih.

Novorojenček, 
ki je tehtal sam o 30 dkg

Pred kratkim se je v Londonu ro
dila deklica, ki je ob porodu tehta
la samo 30 dkg. Kljub temu je osta
la pri življenju. Seveda so jo  takoj 
spravili v inkubator. N ajprej zdrav
niki niso imeli mnogo upanja, ko 
pa j e preživela prvih 36 u r, so za
čeli upati, da jo bodo obdržali pri 
življenju.

Eiffelov stolp bodo zvišali
Nekdaj največja zgradba na svetu. 

Eifflov stolp v Parizu, bo postal višji za 
5 metrov. Sedaj je visok 313 metrov. Še ta 
mesec bodo televizijsk i inženirji začeli 
montirati na stolp podaljšek televizijske 
antene. Ko je  francoski inženir Eiffel 
zgradil stolp leta 1899, je  bil visok »samo« 
300 metrov. Sedanjih 13 metrov je  visoka 
televizijska antena na njegovem vrhu.

100 kino dvoran je kupil
Filmski režiser Mike Todd, (naj

novejši mož Elizabeth Taylor) je 
sklenil, da bo kupil v ZDA 100 kino 
dvoran. Ko so ga vprašali, zakaj bo 
to storil, je odgovoril, da hoče s tem 
zagotoviti, da bodo ti kinematografi 
predvajali samo to, kar sam želi.

EDINSTVENA OPERACIJA

Zdravniki ene izmed klinik instituta za srčne bolezni v Bet
hesdi v ZDA so opravili edinstveno operacijo na srcu. V zadnjih 
minutah so rešili življenje nekemu mladeniču. Ko so pacienta 
pripeljali na kliniko, je že umiral. Zaradi neke napake na eni 
izmed srčnih žil se je njegova kri vračala iz pljuč vedno nazaj 
v desni prekat. Srce je bilo hudo obremenjeno. Zdravniki so se 
znašli pred težkim problemom. To neprirodno cirkulacijo krvi je 
bilo treba ustaviti. Najprej so z ohlajevanjem znižali pacientovo 
temperaturo. Sama operaciji je trajala samo 4 in pol minute. 
Zdravniki so vtaknili v srce zamašek iz gobaste plastične mase. 
Bolnik je po dveh mesecih ozdravel.

Napetost med operacijo je narasla do vrhunca

○ POMURSKI VESTNIK
Izdaja Časopisno in založniško pod
jetje »Pomurski tisk« v Murski Soboti 
— Direktor in odgovorni urednik 
D r a g a n  F l i s a r  — Uredništvo: 
Murska Sobota, Trubarjev drevored 
3/II. — Telefon 1-38. Uprava in oglas
ni oddelek: Murska Sobota, Kocljeva 
ulica 7 — Tel. 53 — Naročnina: četrt
letna 100, polletna 200, celoletna 400 
dinarjev — Rokopisov ne vračamo in 
ne odgovarjamo zanje — Tekoči ra
čun pri Narodni banki v M. Soboti — 
Tisk Pomurske tiskarne v M. Soboti.
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